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Protokół Nr XIII/16  
  Sesji Rady Powiatu Wałbrzyskiego 

29 lutego 2016 roku 
 
Rozpoczęcie: godz.9.00 
Zakończenie: godz. 13.39. 
Miejsce: sala konferencyjna Nr 206 Starostwa Powiatowego w Wałbrzychu 
Radni obecni na posiedzeniu Rady zgodnie z listą obecności stanowiącą zał. Nr 1 do 
protokołu. 
Obrady XIII Sesji Rady Powiatu Wałbrzyskiego otworzyła Przewodnicząca Rady Powiatu 
Wałbrzyskiego Dorota Piotrzkowska i powitała Radnych oraz zaproszonych gości (lista 
gości stanowi zał. Nr 2 do protokołu). Następnie na podstawie listy obecności (17 radnych 
obecnych) stwierdziła quorum niezbędne do podejmowania uchwał.  
Zapytała, czy są uwagi do proponowanego porządku obrad (zaproszenie na posiedzenie Rady 
wraz z proponowanym porządkiem obrad stanowi zał. Nr 3 do protokołu). 
Uwag nie zgłoszono, zatem Przewodnicząca Rady Powiatu Wałbrzyskiego Dorota 
Piotrzkowska poddała pod głosowanie przyjęcie proponowanego porządku obrad. 
W głosowaniu 17 za, 0 przeciw, 0 wstrzymujących się (17 radnych obecnych), Rada przyjęła 
porządek obrad w następującym brzmieniu: 

1. Otwarcie Sesji.  
2. Przyjęcie porządku obrad Sesji. 
3. Przyjęcie protokołu z poprzedniego posiedzenia Rady.  
4. Sprawozdanie Starosty z wykonania uchwał Rady i działalności Zarządu pomiędzy 

Sesjami.  
5. Rozpatrzenie i podjęcie uchwały Rady Powiatu Wałbrzyskiego w sprawie zmian w 

budżecie powiatu na 2016r. 
6. Rozpatrzenie i podjęcie uchwały Rady Powiatu Wałbrzyskiego w sprawie zmiany 

uchwały Nr XII/74/15 Rady Powiatu Wałbrzyskiego z dnia 15 grudnia 2015 roku w 
sprawie przyjęcia Wieloletniej Prognozy Finansowej Powiatu Wałbrzyskiego na lata 
2016-2026. 

7. Rozpatrzenie i podjęcie uchwały Rady Powiatu Wałbrzyskiego w sprawie przyjęcia 
niektórych zadań publicznych z zakresu administracji rządowej dotyczących 
przygotowania i przeprowadzenia kwalifikacji wojskowej w 2016 roku. 

8. Rozpatrzenie i podjęcie uchwały Rady Powiatu Wałbrzyskiego w sprawie 
zaliczkowego uruchomienia środków finansowych z Państwowego Funduszu 
Rehabilitacji Osób Niepełnosprawnych w 2016 roku. 

9. Rozpatrzenie i podjęcie uchwały Rady Powiatu Wałbrzyskiego w sprawie powierzenia 
Gminie Walim realizacji zadania publicznego z zakresu pozimowego sprzątania dróg 
z materiałów uszorstniających oraz koszenia poboczy dróg powiatowych w granicach 
administracyjnych gminy Walim. 

10. Rozpatrzenie i podjęcie uchwały Rady Powiatu Wałbrzyskiego w sprawie powierzenia 
Gminie Głuszyca  realizacji zadania publicznego  z zakresu pozimowego sprzątania  
dróg z materiałów uszorstniających oraz oczyszczenia rowów przydrożnych przy 
drogach  powiatowych w granicach administracyjnych gminy Głuszyca. 

11. Rozpatrzenie i podjęcie uchwały Rady Powiatu Wałbrzyskiego w sprawie powierzenia 
Gminie Stare Bogaczowice  realizacji zadania publicznego z zakresu pozimowego 
sprzątania dróg z materiałów uszorstniających oraz koszenia poboczy i oczyszczenia 
rowów przydrożnych dróg powiatowych w granicach administracyjnych gminy Stare 
Bogaczowice. 
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12. Rozpatrzenie i podjęcie uchwały Rady Powiatu Wałbrzyskiego w sprawie powierzenia 
Gminie Czarny Bór  realizacji zadania publicznego  z zakresu pozimowego sprzątania  
dróg z materiałów uszorstniających oraz koszenia poboczy i oczyszczenia rowów 
przydrożnych dróg powiatowych w granicach administracyjnych gminy Czarny Bór. 

13. Rozpatrzenie i podjęcie uchwały Rady Powiatu Wałbrzyskiego w sprawie przyjęcia 
Powiatowego programu oddziaływań korekcyjno - edukacyjnych dla osób stosujących 
przemoc w rodzinie w Powiecie Wałbrzyskim na lata 2016 – 2018. 

14. Rozpatrzenie i podjęcie uchwały Rady Powiatu Wałbrzyskiego w sprawie wspólnej 
realizacji i finansowania z Gminą Czarny Bór budowy chodnika przy drodze 
powiatowej nr 3367 D w Witkowie. 

15. Rozpatrzenie i podjęcie uchwały Rady Powiatu Wałbrzyskiego w sprawie wspólnej 
realizacji i finansowania z Gminą Mieroszów budowy chodnika przy drodze 
powiatowej 3399 D w Mieroszowie. 

16. Rozpatrzenie i podjęcie uchwały Rady Powiatu Wałbrzyskiego w sprawie wspólnej 
realizacji i finansowania z Gminą Stare Bogaczowice budowy chodników przy drodze 
powiatowej nr 3464 w Starych Bogaczowicach. 

17. Rozpatrzenie i podjęcie uchwały Rady Powiatu Wałbrzyskiego w sprawie wspólnej 
realizacji i finansowania z Gminą Walim budowy chodników przy drodze powiatowej 
nr 3375 D w Walimiu i drodze powiatowej nr 2882 D w Dziećmorowicach.  

18. Rozpatrzenie i podjęcie uchwały Rady Powiatu Wałbrzyskiego w sprawie zmiany 
uchwały Nr III/21/14 Rady Powiatu Wałbrzyskiego z dnia 29 grudnia 2014 roku w 
sprawie ustalenia składu osobowego Komisji Rewizyjnej Rady Powiatu 
Wałbrzyskiego.  

19. Rozpatrzenie i podjęcie uchwały Rady Powiatu Wałbrzyskiego w sprawie 
przystąpienia Powiatu Wałbrzyskiego do Stowarzyszenia Haus Schlesien z siedzibą w 
Koenigswinter.  

20. Rozpatrzenie i podjęcie uchwały Rady Powiatu Wałbrzyskiego w sprawie przekazania 
zadania publicznego jakim jest prowadzenie Zespołu Placówek Resocjalizacyjnych w 
Walimiu Fundacji Jawor. 

21. Rozpatrzenie i podjęcie uchwały Rady Powiatu Wałbrzyskiego w sprawie wyrażenia 
zgody na rozwiązanie stosunku pracy z radnym.  

22. Rozpatrzenie i podjęcie uchwały Rady Powiatu Wałbrzyskiego w sprawie wygaśnięcia 
mandatu radnego.  

23. Sprawozdanie z działalności Komisji Bezpieczeństwa i Porządku Publicznego przy 
Staroście za 2015 rok. 

24. Sprawozdanie z wysokości średnich wynagrodzeń nauczycieli na poszczególnych 
stopniach awansu zawodowego w szkołach prowadzonych przez jednostkę samorządu 
terytorialnego. 

25. Roczne sprawozdanie Komisji Rewizyjnej z kontroli przeprowadzonych w 2015 roku. 
26. Sprawozdanie z prac Komisji Budżetu i Rozwoju Powiatu  za 2015 rok. 
27. Sprawozdanie z prac Komisji Oświaty, Polityki Społecznej i Promocji Powiatu za 

2015 rok. 
28. Sprawozdanie z prac Rady Powiatu Wałbrzyskiego za 2015 rok.  
29. Interpelacje i zapytania radnych. 
30. Wnioski i oświadczenia radnych. 
31. Zakończenie obrad Sesji Rady Powiatu. 
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Ad 1 
Zrealizowano. 
 
Ad 2 
Zrealizowano. 
 
Ad 3 
Protokół XII Sesji Rady Powiatu Wałbrzyskiego został przyjęty w wyniku głosowania: 17 za,                  
0 przeciw, 0 wstrzymujących się (17 radnych obecnych). 
 
Ad 4 
Starosta Wałbrzyski Jacek Cichura przedstawił Sprawozdanie z prac Zarządu między 
sesjami (stanowi załącznik nr 4 do protokołu). 
Radny Jarosław Buzarewicz zapytał jakie kwalifikacje posiada Pan Piotr Zimnicki, aby 
zostać  Pełnomocnikiem ds. przeciwdziałania dyskryminacji i mobbingowi w Starostwem 
Powiatowym w Wałbrzychu oraz dlaczego i w jakich okolicznościach został powołany.  
Radny Grzegorz Walczak nawiązał do zapytań, które złożył do zarządu powiatu w sprawie 
materiałów promocyjnych, jakie zostały już rozdystrybuowane, a które natomiast zawierały 
istotne błędy i nieprawdziwe informacje, na co radny zwrócił uwagę w ww. pismach. Wyraził 
opinię, że brak weryfikacji stanu faktycznego z informacjami ujętymi w materiałach 
promocyjnych sprowadza się do działań podejmowanych na niekorzyść powiatu 
wałbrzyskiego oraz gmin wchodzących w jego skład. Przypomniał, że w odpowiedzi na 
wskazane zapytania, które radny składał zawarta została informacja, że z ramienia zarządu 
powiatu nadzór nad pracą nad materiałami promocyjnymi sprawował wicestarosta powiatu 
wałbrzyskiego. Zapytał czy podejmowane przez zarząd działania są uprzednio 
przygotowywane i kontrolowane. Następnie szczegółowo przedstawił wykazane 
nieprawidłowości. Jako pierwszą omówił ulotkę pn. turystyka zimowa. Zarzucił tutaj, brak 
ujęcia  istotnych atrakcji turystycznych w gminnie Głuszyca. Jako przykład wskazał 
pominięcie unikatowych lodospadów w Głuszycy Górnej, brak wskazania tras biegowych po 
pasie granicznym z Głuszyca Górną  na Andrzejówkę, brak wskazania wyciągu narciarskiego 
w Łomnicy. Jako kolejną omówił ulotkę pn. dla odkrywców. Zarzucił, że do przygotowania 
materiałów Zarząd korzystał bez zgody oraz wiedzy Podziemnego Miasta Osówka. Dodał, że 
zostały wykorzystane materiały bez zamieszonej chociażby informacji, że pochodzą one ze 
strony internetowej Podziemnego Miasta Osówka. Odniósł się następnie do mapy z 
zabytkami i agroturystką. Powiedział, że zabytki nie są wskazane w tych miejscowościach, w 
których istnieją i nie przy tych ulicach, przy których rzeczywiście się znajdują, natomiast 
niektóre gospodarstwa agroturystyczne, które zostały wskazane nie prowadzą już swojej 
działalności, np. już od sześciu lat.  Radny przytoczył fragment otrzymanej odpowiedzi na 
ww. zapytanie, gdzie Zarząd pisze, że nie widzi potrzeby konsultowania wiedzy z 
pracownikami Urzędu Miejskiego w Głuszycy. Powiedział, że dobry obyczaj nakazuje 
konsultowanie wydawanych materiałów. Uwypuklił fakt, że na te materiały promocyjne 
zostały wydatkowane środki z budżetu powiatu.  
Członek Zarządu Powiatu Wałbrzyskiego Mirosław Potapowicz uznał zarzuty radnego za 
przejaskrawione i nie rzutują np. na bezpieczeństwo turystów. Dodał, że chętnie spotka się                      
z radnym celem wysłuchania i wdrożenia sugestii radnego. Wyraził opinię, że brak ujęcia 
wszystkich atrakcji turystycznych na terenie gminy Głuszyca nie jest błędem. Powiedział, że 
zarzuty radnego, że materiały nie były konsultowane są subiektywną oceną radnego 
niepotwierdzoną faktami. Dodał, ze zwrócono się do gmin powiatu wałbrzyskiego, aby 
udostępniły tzw. wykaz podmiotów gospodarczych, które prowadza agroturystykę. 
Powiedział, że otrzymano informację, że gmina Głuszyca takiego wykazu nie prowadzi. 
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Nadmienił, że w stosunku do osoby odpowiedzialnej za przygotowanie nieprawdziwych 
informacji zostały wyciągnięte konsekwencje. Wspomniał także, że przedstawiciele 
Podziemnego Miasta Osówka wyrazili podziękowania za umieszczenie informacji o 
przedmiotowej atrakcji w materiałach promocyjnych. 
Radny Andrzej Lipi ński odniósł się do str. 6 omawianego sprawozdania, tj. uchwały nr 
2/2016 z 8 stycznia 2016 roku Zarządu Powiatu Wałbrzyskiego w sprawie zamiaru podjęcia 
uchwały Rady Powiatu Wałbrzyskiego w sprawie pozbawienia dróg kategorii dróg 
powiatowych.  Zwrócił się do Starosty Wałbrzyskiego z prośbą o przybliżenie kwestii 
dotyczącej złożonego sprzeciwu jaki zarząd wniósł wobec zamiaru podjęcia uchwały Sejmiku 
Wojewódzkiego Dolnośląskiego w sprawie pozbawienia kategorii drogi wojewódzkiej 
wskazanych dróg.  
Wicestarosta Powiatu Wałbrzyskiego Krzysztof Kwiatkowski wyjaśnił, że zarząd 
podejmując przedmiotową uchwałę zarządu kierował się zapisami ustawy, która mówi o 
możliwości kaskadowego przekazywania  dróg organom niższego szczebla. Zarząd Powiatu 
w odpowiedzi na uchwałę sejmiku dolnośląskiego  odnośnie przekazania powiatowi drogi 380 
podjął uchwałę o kaskadowym przekazywaniu dróg gminom, na których terenie powiat 
przejął daną drogę. Powiedział, że dokumentacja wpływała z Dolnośląskiej Służby Dróg i 
Kolei do 17 stycznia br. Zarząd odmawiał bieżącego utrzymania dróg z uwagi na fakt, że 
strona przeciwna, pomimo, że posiadała uprawomocnioną uchwałę, to nie przekazała do 
powiatu dokumentacji technicznej, chociażby związanej z obiektami mostowymi. Na tej 
podstawie zarząd powiatu odmówił prowadzenia  akcji zimowego utrzymania dróg, ponieważ 
nie była znana nośność  tych obiektów. W ostatniej partii otrzymanych pism, do zarządu 
przekazano dokumentację stanu prawnego poszczególnych działek wchodzących w skład 
drogi nr 380. Dodał, że po przeanalizowaniu otrzymanych dokumentów stwierdzone zostało, 
że na czterech działkach nie jest uregulowany stan prawny w odniesieniu do prawa własności.  
Ustalenia te pozwoliły na wniesienie do marszałka oraz do sejmiku dolnośląskiego wezwania 
do naprawienia wady prawnej. Dodał, że z otrzymanej odpowiedzi wynika, że została 
wszczęta procedura wyjaśniająca.  W międzyczasie do tut. Urzędu wpłynął wniosek o 
rozpoczęcie procedury związanej z odszkodowaniem za zajęcie działki prywatnej do celów 
drogowych, pod drogę nr 380.  
Radny Józef Piksa poprosił zarząd o przybliżenie kwestii dotyczącej złożonej przez Zarząd 
Powiatu  skargi na działania  burmistrza Jedliny – Zdrój i marszałka województwa 
dolnośląskiego Dodał, że nigdy dotąd nie spotkał się z sytuacją, kiedy to jednostka samorządu 
terytorialnego zaskarża działania innej jednostki, a w tym przypadku organu wyższego rzędu. 
Według radnego taka sytuacja nie powinna mieć miejsca. Radny uważa, że takie 
postępowanie jest m.in. nietaktowne.  Powiedział, że badaniem podobnych spraw powinny 
zająć się tzw. organy ścigania. Wyraził opinię, że w sytuacji, kiedy wpływa skarga do urzędu, 
powinna ona zostać wnikliwie zbadana przez wydział merytoryczny. Dodał, że podobna 
sytuacja związana była  z wysypiskiem śmieci w Sokołowsku. Następnie poprosił, aby 
Naczelnik Wydziału Administracji Architektoniczno-Budowlanej i Gospodarki 
Nieruchomościami Bogusław Buczyński poinformował radnych o liczbie złożonych dotąd 
skarg przez p. Sara.  
Wicestarosta Powiatu Wałbrzyskiego Krzysztof Kwiatkowski wyjaśnił, że mieszkaniec 
powiatu wałbrzyskiego zwrócił się ze skargą, wskazując że starosta wałbrzyski  wydawał 
stosowne pozwolenia na budowę obiektów użyteczności publicznej na terenie gminy Jedlina-
Zdrój.  Powiatowy Inspektorat Nadzoru Budowlanego,  który rozpoczął procedurę w tym 
zakresie wydał dwie decyzje. Pierwsza dotyczyła wstrzymania eksploatacji budynku, druga 
zaś była ostateczną i nakazywała zaprzestanie prowadzenia działalności oraz przywrócenie 
stanu pierwotnego przedmiotowego budynku – zgodnie z projektem. Powiat Wałbrzyski 
wystąpił do marszałka w zakresie sprawowania nadzoru. Z otrzymanej odpowiedzi od 
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marszałka wynika, że decyzje wydane były w sprzeczności ze stanowiskiem. Stąd 
wystąpienie przez Zarząd do Urzędu Marszałkowskiego o zajęcie stanowiska. W odniesieniu 
do wysypiska śmieci w Sokołowsku przypomniał, że za bezpieczeństwo na terenie powiatu 
wałbrzyskiego ponosi odpowiedzialność starosta wałbrzyski. Wyjaśnił, że otrzymano 
informację, że na terenie powiatu wałbrzyskiego znajduje się nielegalne wysypisko śmieci, 
zawierające odpady medyczne, które w wyniku erozji skarpy przedostają się do cieku 
wodnego, który płynie do Ścinawy i dalej aż do rzeki Bystrzyca.  Wyjaśnił, że została 
zawiadomiona Powiatowa Stacja Sanitarno-Epidemiologiczna, ponieważ poniżej wskazanego 
wypiska  mieści się budynek sanatorium. Następnie kolejno zostali zawiadomieni: policja, 
właściciel gruntu, zarządca, Wojewódzkie Centrum Zarządzania Kryzysowego oraz 
Wojewódzki Inspektor Ochrony Środowiska. Zanieczyszczona strefa została wyłączona pod 
nadzorem prokuratury, która wszczęła w tej sprawie śledztwo.   
Naczelnik Wydział Administracji Architektoniczno-Bu dowlanej i Gospodarki 
Nieruchomościami  Bogusław Buczyński potwierdził, że p. Sar wielokrotnie występował do 
tut. Wydziału z pismami, których w ostatnich latach było kilkadziesiąt.  Były to głównie  
wnioski o udostępnienie informacji publicznej. Dodał,  że treści wystąpień tego pana nie 
dotyczą wyłącznie starostwa powiatowego.   
Radny Kamil Orpel  poddał pod wątpliwość to, czy przejawem promocji ziemi wałbrzyskiej, 
powiatu wałbrzyskiego, w tym gmin, jest medialne nagłaśnianie kwestii, które są 
przedmiotem skarg lub uwag, które wpłyną do powiatu wałbrzyskiego, bez uprzedniego 
zakończenia procedury administracyjnej i zebrania  rzetelnych informacji  w przedmiocie 
sprawy. Zaapelował do starosty, aby powstrzymał działania wicestarosty w tym zakresie. 
Przypomniał, że to starosta reprezentuje powiat wałbrzyski na zewnątrz. Zwrócił uwagę na 
fakt, że tego typu przekazywanie opinii publicznej informacji na temat ewentualnych 
nieprawidłowości, bez uprzedniej weryfikacji, mają negatywny wpływ na wizerunek gmin, 
szczególnie tych turystycznych. Nawiązał następnie do budowy hali spacerowej w Jedlinie-
Zdroju. Przypomniał, że  inwestycja ta  została przeprowadzona w ramach szerokiego 
porozumienia, które w 2010 roku zostało zawarte pomiędzy  gminą Jedlina-Zdrój a 
uzdrowiskiem Szczawno – Jedlina. Wyjaśnił, że uzdrowisko i gmina zobowiązały się do 
wspólnych przedsięwzięć. Jednym z nich była rewitalizacja parku zdrojowego, którego 
właścicielem było uzdrowisko. Aby móc pozyskać środki zewnętrzne, żeby zmienić ten teren                   
i uczynić go atrakcyjnym gmina Jedlina-Zdrój złożyła wniosek, w tym o wybudowanie hali 
sportowej. Wicestarosta, nie znając założenia konkursowego w ww. projekcie publicznie 
zarzucał, że jest tam prowadzona działalność gospodarcza, niezgodnie z przeznaczeniem. 
Radny podkreślił, że zakres funkcjonowania tego obiektu był wielokrotnie konsultowany z 
urzędem marszałkowskim. Kontrole były przeprowadzane pozytywnie. Zapytał czemu mają 
służyć takie działania, gdzie wysyła się nadzór budowlany do obiektu, który funkcjonuje. W 
ramach porozumienia uzdrowisko Szczawno-Jedlina zobowiązało się do przejęcia 
operatorstwa tego obiektu i będzie prowadziło tam działalność. Powiedział, że w wyniku 
decyzji Powiatowego Inspektoratu Nadzoru  Budowlanego i nękania koncesjonariusza, który 
wygrał konkurs i zostało mu powierzone prowadzenie działalności, zadecydował o 
zamknięciu tej prowadzonej działalności. Dodał, że w związku z tym 3 osoby zostały też 
pozbawione pracy. Zaapelował, aby dokładnie analizować zauważone problemy, czy też 
skargi i zbadać uprzednio jaka była przyczyna oraz jakie są rzeczywiste stwierdzone fakty. 
Przypomniał, że promocja polega na pozytywnych działaniach.  
Członek Zarządu Powiatu Mirosław Potapowicz odniósł się do skarg, które wpływają do 
tut. starostwa i wyjaśnił, że pism o takim charakterze wpływa znaczna liczba, a tylko w 
jednym przypadku zaistniała konieczność interwencji nadzoru budowlanego. Przypomniał, że 
starosta nie ma nadzoru nad tą jednostką, dodając, że jej działania wobec ww. hali spacerowej 
nie były poprzedzone zgłoszeniem zarządu powiatu.  
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Radny Jarosław Buzarewicz zarzucił, że w omawianym sprawozdaniu brakuje informacji, 
która wskazywałaby na pozyskiwanie bądź podjęte starania o środki zewnętrzne. Zapytał nad 
jakimi projektami pracuje powiat wałbrzyski, czy  aplikuje o takie środki lub czy też zamierza 
aplikować.  
Członek Zarządu Mirosław Potapowicz zobowiązał się udzielić radnemu pisemnej 
odpowiedzi na zadane pytanie.  
Radny Leonard Górski nawiązał do uczestnictwa Zarządu w spotkaniu w kongresie 
samorządowym w Warszawie w dniu 13 lutego 2016r. Zapytał jaki był łączny koszt 
uczestnictwa w tym spotkaniu i ile osób ze Starostwa Powiatowego w Wałbrzychu 
uczestniczyło w spotkaniu partii PSL i  dlaczego wyjazd nie został sfinansowany ze środków 
partyjnych PSL.   
Starosta Wałbrzyski Jacek Cichura wyjaśnił, że uczestniczył w spotkaniu na prywatne  
zaproszenie byłego Ministra Pracy i Polityki Społecznej, a wyjazd organizowany był przez 
Forum Samorządowe. Dodał, że na spotkanie pojechał prywatnym samochodem, a spotkanie 
nie było związane z działalnością powiatu. Nadmienił, że reprezentował tam powiat za własne 
środki finansowe i tym samym nie brał żadnej delegacji.    
Radny Kamil Orpel zapytał dlaczego w sprawozdaniu starosty z prac Zarządu widnieje 
partyjny wyjazd do Warszawy na spotkanie samorządowe. Przypomniał, że w roku ubiegłym 
(21.01.2015r.) starosta uczestniczył w spotkaniu z wicepremierem Piechocińskim, a koszt 
delegacji wyniósł 813,98 zł. Zapytał czy do dnia bieżącego starosta zwrócił koszty  ww. 
delegacji.  
Starosta Wałbrzyski Jacek Cichura odpowiedział, że w spotkaniu w Warszawie, które 
odbyło się 13 lutego br. reprezentował powiat wałbrzyski za własne środki finansowe. 
Przypomniał jednocześnie, że wyjazd z ubiegłego roku był już szeroko omawiany, dodając, że 
zaproszenie miało charakter oficjalny. Spotkanie to miało miejsce przed wyborem 
przewodniczącego konwentu.  
Radny Leonard Górski odniósł się do wyjaśnień starosty, w których zapewniał, że wyjazd 
ten miał charakter prywatny, a następnie zapytał o powód jego uwzględnienia w 
sprawozdaniu z prac Zarządu. Podkreślił, że w sprawozdaniu widnieje zapis, że w spotkaniu 
uczestniczył Zarząd Powiatu. Stąd też ponowił pytanie o liczbę osób uczestniczących w tym 
wyjeździe.  
Starosta Wałbrzyski Jacek Cichura wyjaśnił, że w ww. spotkaniu reprezentował Zarząd 
Powiatu jednoosobowo.  
Radny Jarosław Buzarewicz zwrócił się do starosty wałbrzyskiego z prośbą o wykazanie 
szczegółów przebiegu spotkania w Warszawie, w którym uczestniczył w dniu 13 lutego br.  
Członek Zarządu Powiatu Wałbrzyskiego Mirosław Potapowicz wyjaśnił, że użycie 
zapisu o uczestnictwie  Zarządu w spotkaniu  dnia 13 lutego br. było zwyczajną pisarską 
omyłką. Dodał, że nie brał udziału w spotkaniu ani on sam, ani wicestarosta.  
Więcej uwag nie zgłoszono (17 radnych obecnych). 
Sprawozdanie zostało przyjęte przez aklamację (17 radnych obecnych).  
 
Ad 5 
Skarbnik Powiatu Joanna Błażuk przedstawiła projekt uchwały Rady Powiatu 
Wałbrzyskiego w sprawie zmian w budżecie powiatu na 2016r. 
Przewodnicząca Rady Powiatu Wałbrzyskiego Dorota Piotrzkowska poprosiła o opinie 
komisji. 
Przewodniczący Komisji Budżetu i Rozwoju Powiatu Józef Piksa przedstawił pozytywną 
opinię do omawianego projektu uchwały. 
Przewodnicząca Komisji Oświaty, Polityki Społecznej i Promocji Powiatu Grażyna 
Owczarek przedstawiła pozytywną opinię do ww. projektu uchwały.  
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Przewodnicząca Rady Powiatu Wałbrzyskiego Dorota Piotrzkowska otworzyła dyskusję. 
Radny Grzegorz Walczak odniósł się do zaplanowanych przez powiat wałbrzyski inwestycji 
i zgłoszonych wniosków o dofinansowanie, które dotyczyły dróg: 3397D w Boguszowie 
Gorcach i 3367D w Czarnym Borze. Zapytał, o jaką kwotę ubiegał się powiat, składając 
wnioski o dofinansowanie – jakiej kwoty nie otrzyma. 
Wicestarosta Powiatu Wałbrzyskiego Krzysztof Kwiatkowski wyjaśnił, że wnioski na 
dofinansowanie do ww. inwestycji powiat składał w ramach Narodowego Programu 
Przebudowy Dróg Lokalnych. Dodał, że dofinansowano jedynie 9 spośród 30 inwestycji. 
Zaznaczył, że oceny złożonego wniosku dokonuje się na podstawie ściśle określonych 
kryteriów. Poinformował, że wspomniana inwestycja w gminie Czarny Bór, tj. etap, który 
będzie realizowany przez powiat,  znajduje się na 11 miejscu do otrzymania dofinansowania, 
zatem obecnie jest się na tzw. liście rezerwowej. Dodał, że inwestycja dot. remontu drogi w 
Boguszowie- Gorcach mieściła się na ok. 20 pozycji.  W odniesieniu do inwestycji 
planowanej w Boguszowie-Gorcach powiedział, że dokonano analizy cen rynkowych, w 
wyniku której zarząd podjął decyzję, że w ramach wkładu własnego, który miał zostać 
wniesiony zostanie zmodernizowana nawierzchnia drogi w ramach robót uzupełniających. 
Dodał, że została już zawarta umowa z wykonawcą. W odniesieniu do kosztów inwestycji i 
kwoty, o którą aplikował powiat wyjaśnił, że szczegółowe dane określa załącznik 
inwestycyjny do omawianego projektu uchwały. Zaznaczył, że powiat wałbrzyski aplikując o 
dofinansowanie do przedmiotowych dróg nie stracił żadnych środków.  
Więcej uwag nie zgłoszono 
Przewodnicząca Rady Powiatu Wałbrzyskiego Dorota Piotrzkowska poddała pod 
głosowanie podjęcie uchwały Rady Powiatu Wałbrzyskiego w sprawie zmian w budżecie na 
2016 rok. 
W wyniku głosowania: 14 za, 0 przeciw, 0 wstrzymujących się (14 radnych obecnych na sali), 
rada podjęła Uchwałę Nr XIII/5/16 Rady Powiatu Wałbrzyskiego w sprawie zmian w 
budżecie na 2016 rok (stanowi załącznik Nr 5 do protokołu) . 
Nieobecni na sali radni: Jacek Cichura, Marek Tarnacki, Stanisław Janor (14 radnych 
obecnych) 
 
Ad 6 
Skarbnik Powiatu Joanna Błażuk przedstawiła projekt uchwały Rady Powiatu 
Wałbrzyskiego w sprawie zmiany uchwały Nr XII/74/15 Rady Powiatu Wałbrzyskiego z dnia 
15 grudnia 2015 roku w sprawie przyjęcia Wieloletniej Prognozy Finansowej Powiatu 
Wałbrzyskiego na lata 2016-2026. 
Przewodnicząca Rady Powiatu Wałbrzyskiego Dorota Piotrzkowska poprosiła o opinie 
komisji. 
Przewodniczący Komisji Budżetu i Rozwoju Powiatu Józef Piksa przedstawił pozytywną 
opinię do omawianego projektu uchwały. 
Przewodnicząca Komisji Oświaty, Polityki Społecznej i Promocji Powiatu Grażyna 
Owczarek przedstawiła pozytywną opinię do ww. projektu uchwały.  
Przewodnicząca Rady Powiatu Wałbrzyskiego Dorota Piotrzkowska otworzyła dyskusję. 
Uwag nie zgłoszono. 
Przewodnicząca Rady Powiatu Wałbrzyskiego Dorota Piotrzkowska poddała pod 
głosowanie podjęcie uchwały Rady Powiatu Wałbrzyskiego w sprawie zmiany uchwały Nr 
XII/74/15 Rady Powiatu Wałbrzyskiego z dnia 15 grudnia 2015 roku w sprawie przyjęcia 
Wieloletniej Prognozy Finansowej Powiatu Wałbrzyskiego na lata 2016-2026. 
Radny Marek Tarnacki wrócił na salę obrad (15 radnych obecnych) 
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W wyniku głosowania: 15 za, 0 przeciw, 0 wstrzymujących się (15 radnych obecnych na sali), 
rada podjęła Uchwałę Nr XIII/6/16 Rady Powiatu Wałbrzyskiego w sprawie zmiany 
uchwały Nr XII/74/15 Rady Powiatu Wałbrzyskiego z dnia 15 grudnia 2015 roku w 
sprawie przyjęcia Wieloletniej Prognozy Finansowej Powiatu Wałbrzyskiego na lata 
2016-2026 (stanowi załącznik Nr 6 do protokołu. 
 
Ad 7 
Przewodnicząca Rady Powiatu Wałbrzyskiego Dorota Piotrzkowska przedstawiła projekt 
uchwały Rady Powiatu Wałbrzyskiego w sprawie przyjęcia niektórych zadań publicznych z 
zakresu administracji rządowej dotyczących przygotowania i przeprowadzenia kwalifikacji 
wojskowej w 2016 roku, następnie poprosiła o opinie komisji. 
Przewodniczący Komisji Budżetu i Rozwoju Powiatu Józef Piksa przedstawił pozytywną 
opinię do omawianego projektu uchwały. 
Przewodnicząca Komisji Oświaty, Polityki Społecznej i Promocji Powiatu Grażyna 
Owczarek przedstawiła pozytywną opinię do ww. projektu uchwały.  
Przewodnicząca Rady Powiatu Wałbrzyskiego Dorota Piotrzkowska otworzyła dyskusję. 
Uwag nie zgłoszono. 
Przewodnicząca Rady Powiatu Wałbrzyskiego Dorota Piotrzkowska poddała pod 
głosowanie podjęcie uchwały Rady Powiatu Wałbrzyskiego w sprawie przyjęcia niektórych 
zadań publicznych z zakresu administracji rządowej dotyczących przygotowania i 
przeprowadzenia kwalifikacji wojskowej w 2016 roku. 
W wyniku głosowania: 15 za, 0 przeciw, 0 wstrzymujących się (15 radnych obecnych na sali), 
rada podjęła Uchwałę Nr XIII/7/16 Rady Powiatu Wałbrzyskiego w sprawie przyj ęcia 
niektórych zadań publicznych z zakresu administracji rządowej dotyczących 
przygotowania i przeprowadzenia kwalifikacji wojskowej w 2016 roku (stanowi załącznik 
Nr 7 do protokołu). 
Przerwa od godz. 12.21 do godz. 12.35.  
 
Ad 8 
Radny Andrzej Lipiński nie wrócił na salę obrad 16 radnych obecnych.  
Dyrektor Powiatowego Centrum Pomocy Rodzinie w Wałbrzychu Marek Śpiewak 
omówił projekt uchwały Rady Powiatu Wałbrzyskiego w sprawie zaliczkowego uruchomienia 
środków finansowych z Państwowego Funduszu Rehabilitacji Osób Niepełnosprawnych w 
2016 roku. 
Przewodnicząca Rady Powiatu Wałbrzyskiego Dorota Piotrzkowska poprosiła o opinie 
komisji. 
Przewodniczący Komisji Budżetu i Rozwoju Powiatu Józef Piksa przedstawił pozytywną 
opinię do omawianego projektu uchwały. 
Przewodnicząca Komisji Oświaty, Polityki Społecznej i Promocji Powiatu Grażyna 
Owczarek przedstawiła pozytywną opinię do ww. projektu uchwały.  
Przewodnicząca Rady Powiatu Wałbrzyskiego Dorota Piotrzkowska otworzyła dyskusję. 
Uwag nie zgłoszono. 
Przewodnicząca Rady Powiatu Wałbrzyskiego Dorota Piotrzkowska poddała pod 
głosowanie podjęcie uchwały Rady Powiatu Wałbrzyskiego w sprawie zaliczkowego 
uruchomienia środków finansowych z Państwowego Funduszu Rehabilitacji Osób 
Niepełnosprawnych w 2016 roku. 
W wyniku głosowania: 16 za, 0 przeciw, 0 wstrzymujących się (16 radnych obecnych na sali), 
rada podjęła Uchwałę Nr XIII/8/16 Rady Powiatu Wałbrzyskiego w sprawie zaliczkowego 
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uruchomienia środków finansowych z Państwowego Funduszu Rehabilitacji Osób 
Niepełnosprawnych w 2016 roku (stanowi załącznik Nr 8 do protokołu). 
Ad 9 
Przewodnicząca Rady Powiatu Wałbrzyskiego Dorota Piotrzkowska przedstawiła projekt 
uchwały Rady Powiatu Wałbrzyskiego w sprawie powierzenia Gminie Walim realizacji 
zadania publicznego z zakresu pozimowego sprzątania dróg z materiałów uszorstniających 
oraz koszenia poboczy dróg powiatowych w granicach administracyjnych gminy Walim. 
Następnie poprosiła o opinie komisji. 
Przewodniczący Komisji Budżetu i Rozwoju Powiatu Józef Piksa przedstawił pozytywną 
opinię do omawianego projektu uchwały. 
Przewodnicząca Komisji Oświaty, Polityki Społecznej i Promocji Powiatu Grażyna 
Owczarek przedstawiła pozytywną opinię do ww. projektu uchwały.  
Przewodnicząca Rady Powiatu Wałbrzyskiego Dorota Piotrzkowska otworzyła dyskusję. 
Radny Kamil Orpel nawiązał do zasady przekazywania pozimowego utrzymania dróg 
gminom powiatowym i poddał pod wątpliwość racjonalność pod względem gospodarności w 
tym przypadku wskazując, że te same zadania realizowane są przez trzy podmioty: przez 
brygadę remontową, zadania zlecane są gminom oraz prace zlecane są na zewnątrz. 
Przypomniał, że w kadencji poprzedniego zarządu te same zadania również były zlecane 
gminom i nie kosztowały 33 tys. zł, tylko 20-25 tys. złotych. Zasugerował, aby 
przeanalizować efektywność i zasadność funkcjonowania brygady remontowej i 
zweryfikować czy koszty realizacji zadań są niższe od tych ponoszonych przez poprzedni 
zarząd powiatu.  
Radny Andrzej Lipiński wrócił na salę obrad (17 radnych obecnych).  
Wicestarosta Powiatu Wałbrzyskiego Krzysztof Kwiatkowski w odniesieniu do 
wyrażonych wątpliwości przez radnego odnośnie wykonywania zadań związanych z 
utrzymaniem dróg zapewnił, że na terenie powiatu nie występuje dualizm wykonywania 
zadań w tym zakresie. Zaznaczył, że poprzedni zarząd nie realizował wspólnie z gminami np. 
odkrzaczania, co zaś realizowane jest przez obecny zarząd powiatu. Powiedział, że brygada 
remontowa realizuje bieżące, nagłe zdarzenia, które występują na drogach oraz przeprowadza 
odkrzaczanie w gminach,   którym nie został powierzony ten zakres prac. Przypomniał, że 
Ustawa o drogach publicznych określa zakres prac, jakie powinien wykonać zarządca drogi. 
Zwrócił uwagę na fakt, że Gmina Walim posiada 66 km dróg powiatowych, czyli 1/3 
wszystkich dróg powiatowych i jako jedyna nie ma w porozumieniu prac związanych z 
odkrzaczaniem, ponieważ posprzątanie tych dróg wymaga dużo więcej nakładu od tych 
ponoszonych przez pozostałe gminy za te same środki.  
Radny Andrzej Lipi ński przypomniał jak wyglądała współpraca poprzedniego zarządu 
powiatu wałbrzyskiego z włodarzami gmin ościennych w zakresie utrzymania dróg, 
wspomniał o podejmowanych inicjatywach, podpisywanych porozumieniach i uchwałach 
rady.  
Członek Zarządu Powiatu Mirosław Potapowicz potwierdził, że obecny zarząd w inny 
sposób realizuje zadania, które zostały rozpoczęte przez poprzedni zarząd.  
Więcej uwag nie zgłoszono. 
Przewodnicząca Rady Powiatu Wałbrzyskiego Dorota Piotrzkowska poddała pod 
głosowanie podjęcie uchwały Rady Powiatu Wałbrzyskiego w sprawie powierzenia Gminie 
Walim realizacji zadania publicznego z zakresu pozimowego sprzątania dróg z materiałów 
uszorstniających oraz koszenia poboczy dróg powiatowych w granicach administracyjnych 
gminy Walim. 
W wyniku głosowania: 17 za, 0 przeciw, 0 wstrzymujących się (17 radnych obecnych na sali), 
rada podjęła Uchwałę Nr XIII/9/16 Rady Powiatu Wałbrzyskiego w sprawie powierzenia 
Gminie Walim realizacji zadania publicznego z zakresu pozimowego sprzątania dróg z 
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materiałów uszorstniających oraz koszenia poboczy dróg powiatowych w granicach 
administracyjnych gminy Walim (stanowi załącznik Nr 9 do protokołu). 
 
Ad 10 
Przewodnicząca Rady Powiatu Wałbrzyskiego Dorota Piotrzkowska przedstawiła projekt 
uchwały Rady Powiatu Wałbrzyskiego w sprawie powierzenia Gminie Głuszyca  realizacji 
zadania publicznego  z zakresu pozimowego sprzątania  dróg z materiałów uszorstniających 
oraz oczyszczenia rowów przydrożnych przy drogach  powiatowych w granicach 
administracyjnych gminy Głuszyca. Następnie poprosiła o opinie komisji. 
Przewodniczący Komisji Budżetu i Rozwoju Powiatu Józef Piksa przedstawił pozytywną 
opinię do omawianego projektu uchwały. 
Przewodnicząca Komisji Oświaty, Polityki Społecznej i Promocji Powiatu Grażyna 
Owczarek przedstawiła pozytywną opinię do ww. projektu uchwały.  
Przewodnicząca Rady Powiatu Wałbrzyskiego Dorota Piotrzkowska otworzyła dyskusję. 
Uwag nie zgłoszono. 
Przewodnicząca Rady Powiatu Wałbrzyskiego Dorota Piotrzkowska poddała pod 
głosowanie podjęcie uchwały  Rady Powiatu Wałbrzyskiego w sprawie powierzenia Gminie 
Głuszyca  realizacji zadania publicznego  z zakresu pozimowego sprzątania  dróg z 
materiałów uszorstniających oraz oczyszczenia rowów przydrożnych przy drogach  
powiatowych w granicach administracyjnych gminy Głuszyca. 
Radny Leonard Górski opuścił salę obrad (16 radnych obecnych).  
W wyniku głosowania: 16 za, 0 przeciw, 0 wstrzymujących się (16 radnych obecnych na sali), 
rada podjęła Uchwałę Nr XIII/10/16  Rady Powiatu Wałbrzyskiego w sprawie 
powierzenia Gminie Głuszyca  realizacji zadania publicznego  z zakresu pozimowego 
sprzątania  dróg z materiałów uszorstniających oraz oczyszczenia rowów przydrożnych 
przy drogach  powiatowych w granicach administracyjnych gminy Głuszyca (stanowi 
załącznik Nr 10 do protokołu). 
 
Ad 11 
Przewodnicząca Rady Powiatu Wałbrzyskiego Dorota Piotrzkowska przedstawiła projekt 
uchwały Rady Powiatu Wałbrzyskiego w sprawie powierzenia Gminie Stare Bogaczowice  
realizacji zadania publicznego z zakresu pozimowego sprzątania dróg z materiałów 
uszorstniających oraz koszenia poboczy i oczyszczenia rowów przydrożnych dróg 
powiatowych w granicach administracyjnych gminy Stare Bogaczowice. Następnie poprosiła 
o opinie komisji. 
Przewodniczący Komisji Budżetu i Rozwoju Powiatu Józef Piksa przedstawił pozytywną 
opinię do omawianego projektu uchwały. 
Przewodnicząca Komisji Oświaty, Polityki Społecznej i Promocji Powiatu Grażyna 
Owczarek przedstawiła pozytywną opinię do ww. projektu uchwały.  
Przewodnicząca Rady Powiatu Wałbrzyskiego Dorota Piotrzkowska otworzyła dyskusję. 
Uwag nie zgłoszono. 
Przewodnicząca Rady Powiatu Wałbrzyskiego Dorota Piotrzkowska poddała pod 
głosowanie podjęcie uchwały  Rady Powiatu Wałbrzyskiego w sprawie powierzenia Gminie 
Stare Bogaczowice  realizacji zadania publicznego z zakresu pozimowego sprzątania dróg z 
materiałów uszorstniających oraz koszenia poboczy i oczyszczenia rowów przydrożnych dróg 
powiatowych w granicach administracyjnych gminy Stare Bogaczowice. 
W wyniku głosowania: 16 za, 0 przeciw, 0 wstrzymujących się (16 radnych obecnych na sali), 
rada podjęła Uchwałę Nr XIII/11/16 Rady Powiatu Wałbrzyskiego w sprawie 
powierzenia Gminie Stare Bogaczowice realizacji zadania publicznego z zakresu 
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pozimowego sprzątania dróg z materiałów uszorstniających oraz koszenia poboczy i 
oczyszczenia rowów przydrożnych dróg powiatowych w granicach administracyjnych 
gminy Stare Bogaczowice (stanowi załącznik Nr 11 do protokołu). 
 
Ad 12 
Przewodnicząca Rady Powiatu Wałbrzyskiego Dorota Piotrzkowska przedstawiła projekt 
uchwały Rady Powiatu Wałbrzyskiego w sprawie powierzenia Gminie Czarny Bór  realizacji 
zadania publicznego z zakresu pozimowego sprzątania  dróg z materiałów uszorstniających 
oraz koszenia poboczy i oczyszczenia rowów przydrożnych dróg powiatowych w granicach 
administracyjnych gminy Czarny Bór. Następnie poprosiła o opinie komisji. 
Przewodniczący Komisji Budżetu i Rozwoju Powiatu Józef Piksa przedstawił pozytywną 
opinię do omawianego projektu uchwały. 
Przewodnicząca Komisji Oświaty, Polityki Społecznej i Promocji Powiatu Grażyna 
Owczarek przedstawiła pozytywną opinię do ww. projektu uchwały.  
Przewodnicząca Rady Powiatu Wałbrzyskiego Dorota Piotrzkowska otworzyła dyskusję. 
Uwag nie zgłoszono. 
Przewodnicząca Rady Powiatu Wałbrzyskiego Dorota Piotrzkowska poddała pod 
głosowanie podjęcie uchwały  Rady Powiatu Wałbrzyskiego w sprawie powierzenia Gminie 
Czarny Bór  realizacji zadania publicznego z zakresu pozimowego sprzątania  dróg z 
materiałów uszorstniających oraz koszenia poboczy i oczyszczenia rowów przydrożnych dróg 
powiatowych w granicach administracyjnych gminy Czarny Bór. 
W wyniku głosowania: 16 za, 0 przeciw, 0 wstrzymujących się (16 radnych obecnych na sali), 
rada podjęła Uchwałę Nr XIII/12/16 Rady Powiatu Wałbrzyskiego w sprawie 
powierzenia Gminie Czarny Bór  realizacji zadania publicznego z zakresu pozimowego 
sprzątania  dróg z materiałów uszorstniających oraz koszenia poboczy i oczyszczenia 
rowów przydrożnych dróg powiatowych w granicach administracyjnych gminy Czarny 
Bór (stanowi załącznik Nr 12 do protokołu). 
 
Ad 13 
Dyrektor Powiatowego Centrum Pomocy Rodzinie w Wałbrzychu Marek Śpiewak  
przedstawił projekt uchwały Rady Powiatu Wałbrzyskiego w sprawie przyjęcia Powiatowego 
programu oddziaływań korekcyjno - edukacyjnych dla osób stosujących przemoc w rodzinie 
w Powiecie Wałbrzyskim na lata 2016 – 2018. 
Przewodnicząca Rady Powiatu Wałbrzyskiego Dorota Piotrzkowska poprosiła o opinie 
komisji. 
Przewodniczący Komisji Budżetu i Rozwoju Powiatu Józef Piksa przedstawił pozytywną 
opinię do omawianego projektu uchwały. 
Przewodnicząca Komisji Oświaty, Polityki Społecznej i Promocji Powiatu Grażyna 
Owczarek przedstawiła pozytywną opinię do ww. projektu uchwały.  
Przewodnicząca Rady Powiatu Wałbrzyskiego Dorota Piotrzkowska otworzyła dyskusję. 
Uwag nie zgłoszono 
Przewodnicząca Rady Powiatu Wałbrzyskiego Dorota Piotrzkowska poddała pod 
głosowanie podjęcie uchwały  Rady Powiatu Wałbrzyskiego w sprawie przyjęcia 
Powiatowego programu oddziaływań korekcyjno - edukacyjnych dla osób stosujących 
przemoc w rodzinie w Powiecie Wałbrzyskim na lata 2016 – 2018. 
W wyniku głosowania: 16 za, 0 przeciw, 0 wstrzymujących się (16 radnych obecnych na sali), 
rada podjęła Uchwałę Nr XIII/13/16 Rady Powiatu Wałbrzyskiego w sprawie przyj ęcia 
Powiatowego programu oddziaływań korekcyjno - edukacyjnych dla osób stosujących 
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przemoc w rodzinie w Powiecie Wałbrzyskim na lata 2016 – 2018(stanowi załącznik Nr 13 
do protokołu). 
 
Ad 14  
Przewodnicząca Rady Powiatu Wałbrzyskiego Dorota Piotrzkowska przedstawiła projekt 
uchwały Rady Powiatu Wałbrzyskiego w sprawie wspólnej realizacji i finansowania z Gminą 
Czarny Bór budowy chodnika przy drodze powiatowej nr 3367 D w Witkowie. Następnie 
poprosiła o opinie komisji. 
Przewodniczący Komisji Budżetu i Rozwoju Powiatu Józef Piksa przedstawił pozytywną 
opinię do omawianego projektu uchwały. 
Przewodnicząca Komisji Oświaty, Polityki Społecznej i Promocji Powiatu Grażyna 
Owczarek przedstawiła pozytywną opinię do ww. projektu uchwały.  
Przewodnicząca Rady Powiatu Wałbrzyskiego Dorota Piotrzkowska otworzyła dyskusję. 
Uwag nie zgłoszono. 
Przewodnicząca Rady Powiatu Wałbrzyskiego Dorota Piotrzkowska poddała pod 
głosowanie podjęcie uchwały   Rady Powiatu Wałbrzyskiego w sprawie wspólnej realizacji i 
finansowania z Gminą Czarny Bór budowy chodnika przy drodze powiatowej nr 3367 D w 
Witkowie. 
W wyniku głosowania: 16 za, 0 przeciw, 0 wstrzymujących się (16 radnych obecnych na sali), 
rada podjęła Uchwałę Nr XIII/14/16  Rady Powiatu Wałbrzyskiego w sprawie wspólnej 
realizacji i finansowania z Gminą Czarny Bór budowy chodnika przy drodze 
powiatowej nr 3367 D w Witkowie (stanowi załącznik Nr 14 do protokołu). 
 
Ad 15 
Przewodnicząca Rady Powiatu Wałbrzyskiego Dorota Piotrzkowska przedstawiła projekt 
uchwały Rady Powiatu Wałbrzyskiego w sprawie wspólnej realizacji i finansowania z Gminą 
Mieroszów budowy chodnika przy drodze powiatowej 3399 D w Mieroszowie. Następnie 
poprosiła o opinie komisji. 
Przewodniczący Komisji Budżetu i Rozwoju Powiatu Józef Piksa przedstawił pozytywną 
opinię do omawianego projektu uchwały. 
Przewodnicząca Komisji Oświaty, Polityki Społecznej i Promocji Powiatu Grażyna 
Owczarek przedstawiła pozytywną opinię do ww. projektu uchwały.  
Przewodnicząca Rady Powiatu Wałbrzyskiego Dorota Piotrzkowska otworzyła dyskusję. 
Uwag nie zgłoszono. 
Radny Leonard Górski wrócił na salę obrad (17 radnych obecnych). 
Przewodnicząca Rady Powiatu Wałbrzyskiego Dorota Piotrzkowska poddała pod 
głosowanie podjęcie uchwały    Rady Powiatu Wałbrzyskiego w sprawie wspólnej realizacji i 
finansowania z Gminą Mieroszów budowy chodnika przy drodze powiatowej 3399 D w 
Mieroszowie 
W wyniku głosowania: 17 za, 0 przeciw, 0 wstrzymujących się (17 radnych obecnych na sali), 
rada podjęła Uchwałę Nr XIII/15/16   Rady Powiatu Wałbrzyskiego w sprawie wspólnej 
realizacji i finansowania z Gminą Mieroszów budowy chodnika przy drodze powiatowej 
3399 D w Mieroszowie (stanowi załącznik Nr 15 do protokołu). 
 
Ad 16 
Przewodnicząca Rady Powiatu Wałbrzyskiego Dorota Piotrzkowska przedstawiła 
Projekt uchwały Rady Powiatu Wałbrzyskiego w sprawie wspólnej realizacji i finansowania z 
Gminą Stare Bogaczowice budowy chodników przy drodze powiatowej nr 3464 w Starych 
Bogaczowicach. 
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poprosiła o opinie komisji. 
Przewodniczący Komisji Budżetu i Rozwoju Powiatu Józef Piksa przedstawił pozytywną 
opinię do omawianego projektu uchwały. 
Przewodnicząca Komisji Oświaty, Polityki Społecznej i Promocji Powiatu Grażyna 
Owczarek przedstawiła pozytywną opinię do ww. projektu uchwały.  
Przewodnicząca Rady Powiatu Wałbrzyskiego Dorota Piotrzkowska otworzyła dyskusję. 
Uwag nie zgłoszono. 
Przewodnicząca Rady Powiatu Wałbrzyskiego Dorota Piotrzkowska poddała pod 
głosowanie podjęcie uchwały Rady Powiatu Wałbrzyskiego w sprawie wspólnej realizacji i 
finansowania z Gminą Stare Bogaczowice budowy chodników przy drodze powiatowej nr 
3464 w Starych Bogaczowicach. 
W wyniku głosowania: 17 za, 0 przeciw, 0 wstrzymujących się (17 radnych obecnych na sali), 
rada podjęła Uchwałę Nr XIII/16/16  Rady Powiatu Wałbrzyskiego w sprawie wspólnej 
realizacji i finansowania z Gminą Stare Bogaczowice budowy chodników przy drodze 
powiatowej nr 3464 w Starych Bogaczowicach (stanowi załącznik Nr 16 do protokołu). 
 
Ad 17 
Przewodnicząca Rady Powiatu Wałbrzyskiego Dorota Piotrzkowska przedstawiła projekt 
uchwały Rady Powiatu Wałbrzyskiego w sprawie wspólnej realizacji i finansowania z Gminą 
Walim budowy chodników przy drodze powiatowej nr 3375 D w Walimiu i drodze 
powiatowej nr 2882 D w Dziećmorowicach. Następnie poprosiła o opinie komisji. 
Przewodniczący Komisji Budżetu i Rozwoju Powiatu Józef Piksa przedstawił pozytywną 
opinię do omawianego projektu uchwały. 
Przewodnicząca Komisji Oświaty, Polityki Społecznej i Promocji Powiatu Grażyna 
Owczarek przedstawiła pozytywną opinię do ww. projektu uchwały.  
Przewodnicząca Rady Powiatu Wałbrzyskiego Dorota Piotrzkowska otworzyła dyskusję. 
Uwag nie zgłoszono. 
Przewodnicząca Rady Powiatu Wałbrzyskiego Dorota Piotrzkowska poddała pod 
głosowanie podjęcie uchwały  Rady Powiatu Wałbrzyskiego w sprawie wspólnej realizacji i 
finansowania z Gminą Walim budowy chodników przy drodze powiatowej nr 3375 D w 
Walimiu i drodze powiatowej nr 2882 D w Dziećmorowicach. 
W wyniku głosowania: 17 za, 0 przeciw, 0 wstrzymujących się (17 radnych obecnych na sali), 
rada podjęła Uchwałę Nr XIII/17/16   Rady Powiatu Wałbrzyskiego w sprawie wspólnej 
realizacji i finansowania z Gminą Walim budowy chodników przy drodze powiatowej nr 
3375 D w Walimiu i drodze powiatowej nr 2882 D w Dziećmorowicach (stanowi załącznik 
Nr 17 do protokołu). 
 
Ad 18 
Przewodnicząca Rady Powiatu Wałbrzyskiego Dorota Piotrzkowska przedstawiła projekt 
uchwały Rady Powiatu Wałbrzyskiego w sprawie zmiany uchwały Nr III/21/14 Rady Powiatu 
Wałbrzyskiego z dnia 29 grudnia 2014 roku w sprawie ustalenia składu osobowego Komisji 
Rewizyjnej Rady Powiatu Wałbrzyskiego. Poinformowała, że w dniu 22 stycznia radny 
Marek Tarnacki zgłosił na piśmie akces do Komisji Rewizyjnej Rady Powiatu Wałbrzyskiego 
jako osoba niezrzeszona w żadnym klubie radnych. W związku z tym został przygotowany 
projekt uchwały w tej sprawie. Następnie otworzyła dyskusję. 
Uwag nie zgłoszono. 
Przewodnicząca Rady Powiatu Wałbrzyskiego Dorota Piotrzkowska poddała pod 
głosowanie podjęcie uchwały  Rady Powiatu Wałbrzyskiego w sprawie zmiany uchwały               
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Nr III/21/14 Rady Powiatu Wałbrzyskiego z dnia 29 grudnia 2014 roku w sprawie ustalenia 
składu osobowego Komisji Rewizyjnej Rady Powiatu Wałbrzyskiego.  
W wyniku głosowania: 17 za, 0 przeciw, 0 wstrzymujących się (17 radnych obecnych na sali), 
rada podjęła Uchwałę Nr XIII/18/16  Rady Powiatu Wałbrzyskiego w sprawie zmiany 
uchwały Nr III/21/14 Rady Powiatu Wałbrzyskiego z dnia 29 grudnia 2014 roku w 
sprawie ustalenia składu osobowego Komisji Rewizyjnej Rady Powiatu Wałbrzyskiego 
(stanowi załącznik Nr 18 do protokołu). 
 
Ad 19 
Przewodnicząca Rady Powiatu Wałbrzyskiego Dorota Piotrzkowska przedstawiła projekt 
uchwały Rady Powiatu Wałbrzyskiego w sprawie przystąpienia Powiatu Wałbrzyskiego do 
Stowarzyszenia Haus Schlesien z siedzibą w Koenigswinter (stanowi załącznik Nr 19 do 
protokołu). Następnie poprosiła o opinie komisji. 
Przewodniczący Komisji Budżetu i Rozwoju Powiatu Józef Piksa przedstawił pozytywną 
opinię do omawianego projektu uchwały. 
Przewodnicząca Komisji Oświaty, Polityki Społecznej i Promocji Powiatu Grażyna 
Owczarek przedstawiła pozytywną opinię do ww. projektu uchwały.  
Przewodnicząca Rady Powiatu Wałbrzyskiego Dorota Piotrzkowska otworzyła dyskusję. 
Radny Kamil Orpel w odniesieniu do treści uchwały i uzasadnienia do niej zapytał czy 
bieżące procedowanie trwa nad uchwałą w sprawie nawiązania partnerstwa czy też w sprawie 
zostania członkiem przedmiotowego stowarzyszenia. Przypomniał, że ustawa o samorządzie 
powiatowym reguluje warunki przystępowania samorządu terytorialnego do stowarzyszeń. Co 
do zasady jednostki samorządu terytorialnego mogą być członkami stowarzyszeń jednostek 
samorządu terytorialnego. Zgodnie z ustawą o o zasadach przystępowania jednostek 
samorządu terytorialnego do międzynarodowych zrzeszeń społeczności lokalnych                          
i regionalnych, co jest podstawą przedmiotowej uchwały. Ustawa określa zasady, na jakich 
jednostki samorządu terytorialnego mogą przystępować do międzynarodowych zrzeszeń 
społeczności lokalnych i regionalnych, przez społeczności lokalne co najmniej dwóch państw 
zgodnie z ich prawem wewnętrznym. Zapytał czy to stowarzyszenie jest takim, które zostało 
powołane przez społeczność co najmniej dwóch państw.  Zarzucił przy tym, że uzasadnienie 
do niniejszego projektu uchwały nie opisuje procedury przystępowania do wskazanego typu 
stowarzyszeń.  Zapytał także jakie powiat będzie miał korzyści z przystąpienia do 
Stowarzyszenia Haus Schlesien z siedzibą w Koenigswinter. Przypomniał, że aby przystąpić 
do takiego stowarzyszenia, to organ stanowiący przekazuje do ministerstwa, poza podjętą już 
uchwałą, statut stowarzyszenia, listę jego członków oraz tłumaczenie tych dokumentów na 
język polski. Nadmienił, że rada nie otrzymała takich dokumentów, jak również nie została  
przygotowana cała procedura przystąpienia do takiej organizacji, zatem projekt uchwały jest 
niekompletny. Wyraził wątpliwości związane z podstawą formalno-prawną do podejmowania 
przez radę decyzji o przystąpieniu do Stowarzyszenia Haus Schlesien z siedzibą w 
Koenigswinter.  Zaznaczając fakt niepodjęcia przez radę stosowanej uchwały, zapytał czy 
prawdą jest, że wniesiona już została opłata na składkę członkowską, w kwocie 30 euro i na 
jakiej podstawie.  
Starosta Wałbrzyski Jacek Cichura odpowiedział, że po podjęciu omawianej uchwały 
powiat będzie występował jako członek stowarzyszenia. Dodał, że kwestia związana z 
przystąpieniem do stowarzyszenia była szczegółowo omawiana na wspólnym posiedzeniu 
komisji.  
Radny Marek Tarnacki zapytał jaki jest cel  i charakter Stowarzyszenia Haus Schlesien                 
z siedzibą w Koenigswinter.  
Wicestarosta Powiatu Wałbrzyskiego Krzysztof Kwiatkowski wyjaśnił, że 
stowarzyszenie, o którym mowa, skupia osoby wysiedlone z tych terenów  oraz instytucje 
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kultury z terenów Polski. Stowarzyszenie prowadzi szeroko rozumianą akcje promocyjną 
ziem dolnego i górnego śląska, propagowanie kultury, wymianę kulturalną i liczne wycieczki 
promujące obszar powiatu. Stowarzyszenie jest także dysponentem nieruchomości typu 
dworek, w którym mieści się m.in. zaplecze hotelowe, muzeum, biblioteka.   
Radny Grzegorz Walczak skierował do radcy prawnego zapytanie czy w związku z 
wątpliwościami przedstawionymi przez  radnego Kamila Orpla rada może podjąć w dniu 
bieżącym przedmiotową uchwałę. Zwrócił się następnie z zapytaniem czy zarząd powiatu  
płacąc składkę przed formalnym wejściem powiatu wałbrzyskiego do stowarzyszenia 
przekroczył swoje uprawnienia i kompetencje. Według radnego Zarząd Powiatu 
Wałbrzyskiego przekroczył, ponieważ opłacił składkę zanim jeszcze Rada Powiatu 
Wałbrzyskiego podjęła uchwałę o przystąpieniu powiatu wałbrzyskiego do tego 
stowarzyszenia.  
Przerwa od godz. 13.14 do godz.13.21. 
Członek Zarządu Powiatu Wałbrzyskiego Mirosław Potapowicz, w imieniu zarządu 
powiatu, na podstawie § 21 ust. 9 Statutu Powiatu Wałbrzyskiego, wzniósł o wycofanie 
procedowania bieżącego  punktu obrad, tj. „Rozpatrzenie i podjęcie uchwały Rady Powiatu 
Wałbrzyskiego w sprawie przystąpienia Powiatu Wałbrzyskiego do Stowarzyszenia Haus 
Schlesien z siedzibą w Koenigswinter”. 
Radca Prawny Ewa Kwiatkowska wyjaśniła, że przepisy prawa przewidują możliwość 
złożenia ww. wniosku, bez konieczności jego głosowania.  
Radny Jarosław Buzarewicz powiedział, że radni nie występują przeciwko współpracy i 
wstąpieniu do stowarzyszenia. Dodał jednak, że proces przystępowania budzi wiele 
wątpliwości, co też zostało wcześniej wyartykułowane. Powtórzył pytanie radnego Grzegorza 
Walczaka czy zarząd w tej kwestii nie przekroczył swoich uprawnień. 
Członek Zarządu Mirosław Potapowicz, cyt.: „wydaje nam się (...) tak, przekroczyliśmy w 
tym wypadku nasze uprawnienia i zarząd zwróci te 30 euro (…), zarząd zobowiązuje się do 
zwrotu 30 euro tej wpłaty członkowskiej”.  
Radny Grzegorz Walczak powiedział, że przekroczenie uprawnień przez Zarząd Powiatu 
Wałbrzyskiego jest powodem do tego, żeby złożyć wniosek o odwołanie starosty i Zarządu 
Powiatu Wałbrzyskiego. Dodał, że nie ma znaczenia kwota jaką poniósł zarząd. Chodzi w 
istocie o fakt, że zarząd nie może podejmować decyzji które są wyłączną dyspozycją rady, 
oraz które mogą podjąć za wyłączną  zgodą Rady Powiatu Wałbrzyskiego. Powtórzył zarzut, 
że zostały przekroczone  uprawnienia Zarządu Powiatu i zaapelował, aby starosta podał 
obecny zarząd do dymisji.  
Przewodnicząca Rady Powiatu Wałbrzyskiego Dorota Piotrzkowska zamknęła dyskusję 
w przedmiotowym temacie. 
Ad 20 
Przewodnicząca Rady Powiatu Wałbrzyskiego Dorota Piotrzkowska przedstawiła i 
odczytała treść projektu uchwały Rady Powiatu Wałbrzyskiego w sprawie przekazania 
zadania publicznego jakim jest prowadzenie Zespołu Placówek Resocjalizacyjnych w 
Walimiu Fundacji Jawor. 
Przewodnicząca Komisji Oświaty Polityki Społecznej i Promocji Powiatu Grażyna 
Owczarek powiedziała, że  Komisja Oświaty Polityki Społecznej i Promocji Powiatu 
proponuje, aby zadanie publiczne jakim jest prowadzenie Zespołu Placówek 
Resocjalizacyjnych w Walimiu przekazać Fundacji Jawor. Odczytała następnie fragment 
proponowanej uchwały: „Postanawia się przekazać z dniem 15 września 2016 r., prowadzenie 
zadania publicznego jaki jest prowadzenie Zespołu Placówek resocjalizacyjnych w Walimiu, 
ul. Nowa Kolonia 9, 58-320 Walim – Fundacji Jawor z siedzibą przy ul. Lipowej 5/4, 58-40 
Grzmiąca, zarejestrowanej w KRS przez sąd rejonowy dla Wrocławia Fabrycznej,                        
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IX Wydział Gospodarzy Krajowego Rejestru Sądowego we Wrocławiu, pod numerem KRS 
0000479406”.  
Przewodniczący Komisji Budżetu i Rozwoju Powiatu Józef Piksa przedstawił pozytywną 
opinię do omawianego projektu uchwały. 
Przewodnicząca Komisji Oświaty, Polityki Społecznej i Promocji Powiatu Grażyna 
Owczarek przedstawiła pozytywną opinię do ww. projektu uchwały.  
Przewodnicząca Rady Powiatu Wałbrzyskiego Dorota Piotrzkowska otworzyła dyskusję. 
Uwag nie zgłoszono. 
Przewodnicząca Rady Powiatu Wałbrzyskiego Dorota Piotrzkowska poddała pod 
głosowanie podjęcie uchwały  Rady Powiatu Wałbrzyskiego  w sprawie przekazania zadania 
publicznego jakim jest prowadzenie Zespołu Placówek Resocjalizacyjnych w Walimiu 
Fundacji Jawor. 
W wyniku głosowania: 14 za, 0 przeciw, 3 wstrzymujących się (17 radnych obecnych na sali), 
rada podjęła Uchwałę Nr XIII/19/16 Rady Powiatu Wałbrzyskiego w sprawie 
przekazania zadania publicznego jakim jest prowadzenie Zespołu Placówek 
Resocjalizacyjnych w Walimiu Fundacji Jawor (stanowi załącznik Nr 20 do protokołu). 
Przerwa od godz. 13.29 do godz. 13.40. 
 
Ad 21 
Przewodnicząca Rady Powiatu Wałbrzyskiego Dorota Piotrzkowska przedstawiła projekt  
uchwały Rady Powiatu Wałbrzyskiego w sprawie wyrażenia zgody na rozwiązanie stosunku 
pracy z radnym (stanowi załącznik Nr 21 do protokołu). Poinformowała, że projekt tej 
uchwały został przygotowany zgodnie z art. 22 ust 2 ustawy z dnia 5 czerwca 1998 roku o 
samorządzie powiatowym, na wniosek Prezesa Uzdrowiska Szczawno – Jedlina Pawła 
Skrzywanka. Pan prezes został zaproszony na posiedzenie wspólnych Komisji na 25 lutego 
2016 roku oraz poinformowany o dzisiejszej Sesji. Jak wynika z pisma, które wpłynęło na 
moje ręce żaden z członków Zarządu nie mógł i nie może  uczestniczyć w tych spotkania z 
uwagi na wcześniej podjęte zobowiązania. Stąd pozwolę sobie odczytać uzasadnienie, które 
zawiera w swej treści kwestie z wniosku Prezesa wskazujące przyczyny rozwiązania z radny 
stosunku pracy. Odczytała treść uzasadnienia do proponowanej uchwały do niniejszego 
projektu uchwały. Przewodnicząca poinformowała radnych, że jest bezpośrednim 
przełożonym radnego, którego dotyczy projekt uchwały, w związku z czym poprosiła o 
wyłączenie jej z dyskusji, w tym z zadawania jej pytań. Następnie poprosiła o opinie komisji. 
Przewodniczący Komisji Budżetu i Rozwoju Powiatu Józef Piksa przedstawił negatywną 
opinię do omawianego projektu uchwały. 
Przewodnicząca Komisji Oświaty, Polityki Społecznej i Promocji Powiatu Grażyna 
Owczarek przedstawiła negatywną opinię do ww. projektu uchwały.  
Przewodnicząca Rady Powiatu Wałbrzyskiego Dorota Piotrzkowska otworzyła dyskusję. 
Radny Kamil Orpel  nawiązał do zapisów ustawy o samorządzie powiatowym, art. 11 ust. 7, 
które jasno wskazują, że „Radny nie może brać udziału w głosowaniu, jeżeli dotyczy to jego 
interesu prawnego”. Zwrócił się do radcy prawnego z prośbą o interpretację sytuacji, gdy 
głosowanie przez radnego nad uchwałą, która dotyczy  wyrażenia zgody na rozwiązanie z nim 
stosunku pracy, to jest interes prawny radnego, czy nie jest. Następnie wyraził opinię, że to 
pracodawca, czy też przedsiębiorca, który prowadzi daną działalność gospodarczą, decyduje o 
tym z kim zawierać stosunek pracy.  Pracodawca powinien mieć również  możliwość 
decydowania o tym, czy z danym pracownikiem można rozwiązać stosunek pracy, jeżeli 
dopuszczają to przepisy prawa oraz, jeżeli są przedstawione merytoryczne argumenty, w tym 
powód rozwiązania z radnym stosunku pracy. Dodał, że w omawianym przypadku wskazana 
została długotrwała absencja pracownika, która powoduje skutki finansowe dla działalności 
spółki i problemy organizacyjne. Powiedział, że decyzją rady  jest niewyrażenie zgody na 
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rozwiązanie z radnym stosunku pracy wówczas, gdy decyzja o rozwiązaniu z radnym 
stosunku pracy związana jest z wykonywaniem przez radnego mandatu. Dodał, że                        
z przedstawionych radnym dokumentów nie wynika,  że ww. sytuacja miała miejsce.  
Radca Prawny Ewa Kwiatkowska wyjaśniła, co następuje: „Zgodnie z aktualnym 
orzecznictwem które powszechnie jest stosowane- zarówno przez rozstrzygnięcia wojewody, 
jak również przez naczelne i wojewódzkie sądy administracyjne, a w tej kwestii jest dużo 
orzecznictwa, to tutaj są podchodzi jednoznacznie, że jednak radny powinien się wyłączyć z 
takiego głosowania”. Jako przykład wskazała wydany wyrok z 2007 roku, który dotyczył  
zmiany warunków pracy i płacy wobec jednego z radnych, który to głosował przy podjęciu 
takiej uchwały – sad uznał takie postępowanie za niedopuszczalne i  stwierdził nieważność 
takiej uchwały. Dodała, że w obecnej sytuacji, radny powinien się wyłączyć z takiego 
głosowania.  
Według radnego Grzegorza Walczaka nie ma przesłanek do tego, żeby wypowiedzenie o 
pracę radnemu związane było z wykonywaniem przez niego mandatu radnego.  
Wiceprzewodniczący Rady Powiatu Wałbrzyskiego Stanisław Janor wyraził zdziwienie 
faktem, że przez ponad 300 dni Zakład Usług Społecznych  nie zareagował na kwestię 
zwolnień lekarskich otrzymywanych przez radnego. Wyraził także zdziwienie faktem, że 
pracodawca radnego nie skorzystał z zaproszenia na niniejszą sesję rady. Powiedział, że rada 
nie powinna badać realnej przyczyny zamiaru wypowiedzenia radnemu umowy o pracę, 
natomiast orzecznictwo w tej sprawie powinno się zostawić organom do tego powołanym. 
Dodał, że jeżeli zwolnienie z pracy radnego byłoby z powodów nieprawdziwych, sąd pracy 
nakaże przywrócenie pracownika do pracy.  
Zdaniem Członka Zarządu Powiatu Mirosława Potapowicza sama tylko nieobecność w 
pracy potwierdzona zwolnieniami lekarskimi nie może być przyczyną zwolnienia radnego z 
pracy. Zwrócił uwagę na fakt złożonego oświadczenia przez radnego, w którym odnosi się do 
zarzutów pracodawcy we wniosku o wyrażenie zgody na jego zwolnienie z pracy. Powiedział, 
że argumenty przedstawione przez radnego dają możliwość przypuszczenia że przyczyną 
chęci jego zwolnienia nie są tylko argumenty podparte przepisami prawa pracy.  
Radny Andrzej Lipi ński zwrócił się do Przewodniczącej Rady z zapytaniem czy 
konsekwentnie, w następstwie braku udziału w dyskusji w przedmiocie sprawy, wyłączy się 
również z głosowania nad podjęciem przedmiotowej uchwały. 
Przewodnicząca Rady Powiatu Wałbrzyskiego Dorota Piotrzkowska  odpowiedziała, że 
na prośbę pracodawcy, mając na uwadze rzetelność i bezstronność, wyłączy się z głosowania 
w bieżącym temacie.  
Radny Kamil Orpel w odniesieniu do słów Pana Mirosława Potapowicz przypomniał, że 
zapisy Kodeksu Pracy określają jakie warunki należy spełnić żeby zwolnić pracownika. 
Dodał, że pracodawca m.in. skorzystał z zapisu ustawowego, który umożliwia zwolnienie 
pracownika, w przypadku gdy jego absencja chorobowa wynosi ponad 6 miesięcy. 
Starosta Wałbrzyski Jacek Cichura opuścił salę obrad (16 radnych obecnych). 
Radny Jarosław Buzarewicz zwrócił się do radcy prawnego z zapytaniem czy  stanowisko 
rady w sprawie wyrażenia zgody na rozwiązanie z radnym stosunku pracy jest wiążące dla 
pracodawcy.  
Radca Prawny Ewa Kwiatkowska odpowiedziała, że wszystkie przepisy nakazują 
pracodawcy uzyskać taką zgodę, jednak w wielu sytuacjach, nawet gdy rada nie wyrazi zgody 
na rozwiązanie z radnym stosunku pracy, wówczas pracodawca sam podejmuje decyzję o 
jego zwolnieniu z pracy. W takich jednak przypadkach sąd rozstrzyga o zasadności 
zwolnienia radnego z pracy. Radnemu również przysługuje prawo zaskarżenia takiej uchwały, 
jeżeli jest ona dla radnego niekorzystna. Zreasumowała, że w takiej sytuacji możliwości 
procesowe są szerokie.  
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Więcej uwag nie zgłoszono. 
Przewodnicząca Rady Powiatu Wałbrzyskiego Dorota Piotrzkowska poddała pod 
głosowanie podjęcie uchwały Rady Powiatu Wałbrzyskiego w sprawie wyrażenia zgody na 
rozwiązanie stosunku pracy z radnym. 
W wyniku głosowania: 4 za, 11 przeciw, 1 wstrzymujący się (16 radnych obecnych na sali ) 
uchwała Rady Powiatu Wałbrzyskiego w sprawie wyrażenia zgody na rozwiązanie stosunku 
pracy z radnym nie została podjęta.  
Starosta Wałbrzyski Jacek Cichura wrócił na salę obrad (17 radnych obecnych). 
 
Ad 22  
Przewodnicząca Rady Powiatu Wałbrzyskiego Dorota Piotrzkowska przedstawiła projekt 
uchwały Rady Powiatu Wałbrzyskiego w sprawie wygaśnięcia mandatu radnego (stanowi 
załącznik Nr 22 do protokołu). Wyjaśniła, że z uwagi na pismo Zarządu Powiatu, w którym 
zostały postawione zarzuty naruszenia przez radnego Marka Tarnackiego zakazu określonego 
w art. 25b § 1 ustawy z dnia 5 czerwca 1998r. o samorządzie powiatowym, został 
przygotowany stosowny projekt uchwały. W związku z powyższym poprosiła Zarząd o 
przedstawienie swojego stanowiska.  
Członek Zarządu Powiatu Wałbrzyskiego Mirosław Potapowicz  powiedział, że wnosi 
projekt uchwały Rady Powiatu Wałbrzyskiego w sprawie wygaśnięcia mandatu radnego, Pana 
Marka Tarnackiego. Następnie odczytał stanowisko Zarządu Powiatu, które jest tożsame z 
uzasadnieniem do przedstawionego projektu uchwały. Powiedział, że podstawą do 
przygotowania niniejszego projektu uchwały jest opisany stan faktyczny i stan prawny: „Dnia 
27 stycznia 2016 roku Zarząd Powiatu Wałbrzyskiego powziął informację, iż Radny Marek 
Tarnacki w prowadzonej przez siebie działalności gospodarczej (hodowla bydła) 
wykorzystuje i czerpie korzyści majątkowe z mienia powiatu, poprzez bezumowne zajęcie 
gruntu w pasie drogi powiatowej.  Radny Pan Marek Tarnacki dokonał zajęcia pasa 
drogowego drogi powiatowej nr 3366 D - ul. Wałbrzyska w Czarnym Borze poprzez 
wygrodzenie terenu zielonego o powierzchni 714 m² i 1314 m² działki nr 70/2 Obręb nr 2 
Czarny Bór ogrodzeniem z drutu pod napięciem i drutu kolczastego zamontowanych na 
słupkach drewnianych bez zezwolenia zarządcy drogi. Po przeprowadzonych wstępnych 
wyjaśnieniach Zarząd Powiatu ustalił, iż radny Pan Marek Tarnacki korzystał bezumownie z 
powierzchni 2028 m² należącej do Powiatu Wałbrzyskiego. Pan Marek Tarnacki  potwierdził 
w dniu 01.02.2016r. notatką złożoną w toku postępowania administracyjnego, iż zajmował od 
2004 r. dwie działki należące do Powiatu Wałbrzyskiego i korzystał  z mienia powiatu w 
prowadzonym gospodarstwie rolnym. Dodatkowo wskazać należy, iż Radny Pan Marek 
Tarnacki w dniu 01.02.2016r. potwierdził usunięcie ogrodzenia z terenu należącego do pasa 
drogowego zgodnie z wyznaczoną granicą działek, co jednoznacznie potwierdza wcześniejsze 
zajęcie mienia powiatu i niekwestionowane ustalenie przez Powiat Wałbrzyski granicy 
działek. Pan Marek Tarnacki składając wyjaśnienia wielokrotnie podnosi, iż granica działek 
nie była wyznaczona i okazana od 1946r.  Zarząd Powiatu ustalił, iż granica pomiędzy działką 
rolną, a drogową została wyznaczona i okazana ówczesnemu właścicielowi 18.11.1983 r. oraz 
oznaczona czterema punktami granicznymi. Następnie w dniu 07.02.2012 r. uprawniony 
geodeta dokonał podziału nieruchomości rolnej, granice działek zostały okazane i przyjęte 
(kopia dokumentów w załączniku). W dniu 22.02.2012 r. Pan Marek Tarnacki nabył działkę 
rolną sąsiadującą z drogową i potwierdził  w akcie notarialnym, iż nabywa działkę powstałą w 
wyniku podziału geodezyjnego z dnia 07.02.2012 r. (granica okazana i przyjęta). Na wniosek 
Pana Marka Tarnackiego w dniu 13.03.2015 r.  geodeta uprawniony dokonuje wyznaczenia i 
okazania Panu Tarnackiemu dwóch punktów granicznych z działką drogową. Pan Marek 
Tarnacki w dniu 13.03.2015 r. dokonuje przestawienia tylko części ogrodzenia (około 60 m) 
które zajmowało działkę drogową, a pozostałą część ogrodzenia do dnia 29.01.2016 r. 
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zajmuje pas drogowy (kopia dokumentów w załączeniu). Radny  Marek Tarnacki nabywając 
grunty powstałe z podziału nieruchomości rolnej miał obowiązek zapoznania się z 
przebiegiem ich granic, również wydzierżawiając grunty miał obowiązek domagać się 
wskazania przebiegu granic działki, aby nie naruszać prawa własności Powiatu 
Wałbrzyskiego lub osób trzecich. Powyższe fakty oraz sprzeczne wyjaśnienia radnego Pana 
Marka Tarnackiego, w zestawieniu z posiadanymi przez Zarząd Powiatu dokumentami i 
wskazują, że w prowadzonym gospodarstwie rolnym, świadomie i z pełną wiedzą korzystał 
jako radny, z mienia powiatowego i czerpał korzyści finansowe z ciągłej i nieprzerwanej 
hodowli bydła, która to wyczerpuje definicję działalności gospodarczej. Biorąc pod uwagę 
powyższe ze względu na naruszenie art. 25b ust. 1 ustawy o samorządzie powiatowym, 
koniecznym jest zastosowanie  sankcji z art. 25b ust. 2 ustawy, który wskazuje, że: jeżeli 
radny przed rozpoczęciem wykonywania mandatu prowadził działalność gospodarczą, o 
której mowa w ust. 1, jest obowiązany do zaprzestania prowadzenia tej działalności 
gospodarczej ciągu 3 miesięcy od dnia złożenia ślubowania. Niewypełnienie obowiązku, o 
którym mowa w zdaniu pierwszym, stanowi podstawę do stwierdzenia wygaśnięcia mandatu 
radnego w trybie art. 190 ust. 2 ustawy z dnia 16 lipca 1998 r. - Ordynacja wyborcza do rad 
gmin, powiatów i sejmików województw (tj. Dz. U. z 2010 r. Nr 176, poz. 1190 ze zm.). 
Należy również podkreślić fakt, że zgodnie z oświadczeniem złożonym przez radnego Marka 
Tarnackiego korzystał on bezprawnie z mienia powiatu wałbrzyskiego od 2004 roku, a 
mandat radnego powiatu wałbrzyskiego sprawuje od 2010 roku. Zgodnie z dyspozycją art.383 
§ 3 ustawy Kodeks Wyborczy, przed podjęciem niniejszej uchwały, radnemu Markowi 
Tarnackiemu umożliwiono złożenie wyjaśnień. W swoim stanowisku radny stwierdził, że nie 
naruszył ustawowego zakazu korzystania z mienia powiatu i nie uzyskiwał z tego tytułu 
żadnych przywilejów, oraz że nie miał obowiązku nadzorowania i przestrzegania w jakich 
granicach działek prowadzi swoją działalność, a obowiązek ten przerzucił na właściciela 
gruntów. Wbrew jednak tym twierdzeniem, powołując się na orzecznictwo sądów 
administracyjnych wskazać należy, że samo nawet tylko dzierżawienie gruntów rolnych 
będących własnością jednostki samorządu terytorialnego wystarczy do uznania, ze radny 
prowadzi działalność gospodarczą z wykorzystaniem mienia tej jednotki, bez względu na to, 
czy uprawia on dzierżawienie działki i czy przynosi mu to realny dochód. W tym samym 
przypadku – zasadność podjęcia wskazanych wyżej czynności jest tym bardziej uzasadniona, 
gdyż radny Marek Tarnacki działki stanowiące mienie powiatu zajmował bez jakiegokolwiek 
przyzwolenia, a co więcej naruszał ustawę o drogach publicznych. Dodatkowo, dla 
podkreślenia powagi zaistniałej sytuacji wskazuje się, że radny nie może więc posługiwać się 
mieniem samorządowym (czyli według art. 44 k.c. własnością i i innymi prawami 
majątkowymi) dla celów prowadzonej działalności gospodarczej, niezależnie od prawnego 
tytułu władania tym mieniem (np. najem, dzierżawa) i niezależnie od tego, czy korzysta z 
tego mienia odpłatnie czy nieodpłatnie. Nie ma w związku z tym znaczenia  czy mienie 
samorządowe zostało mu udostępnione do wykorzystania bezpośrednio przez jednostkę 
samorządową, czy też otrzymał je we władanie od osoby trzeciej Ustanawiając zakaz 
prowadzenia działalności gospodarczej z wykorzystaniem mienia komunalnego, ustawodawca 
chciał zapobiec ewentualnemu wykorzystaniu mandatu w celu ułatwienia dostępu do tego 
mienia (Wyrok Naczelnego Sądu Administracyjnego z dnia 4 sierpnia 2011 r. II OSK 
1083/11). Wprowadzenie tej regulacji miało bowiem na celu  ochronę interesu publicznego 
poprzez zapobieżenie angażowaniu się radnych w sytuacje mogące poddawać w wątpliwość 
ich osobistą bezstronność czy uczciwość oraz podważać autorytet organów, w których 
działają, a także osłabiać zaufanie wyborców i opinii publicznej do prawidłowego 
funkcjonowania tych organów. Wobec tego, że radny -  z racji wykonywania mandatu – ma 
ułatwiony dostęp do mienia. Samorządu terytorialnego, przepis ten miał na celu ograniczenie 
możliwości wykorzystywania stanowiska radnego dla uzyskania tego mienia dla celów 
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gospodarczych na uprzywilejowanych zasadach. Z wykładni celowościowej art. 25b ust.1 
ustawy o samorządzie powiatowym wynika, iż o prowadzeniu przez radnego działalności 
gospodarczej z wykorzystaniem mienia komunalnego powiatu można mówić wtedy, gdy 
radny korzysta z mienia na uprzywilejowanych zasadach, wykorzystując swoją pozycje w  
organach samorządowych. I tak również wykładnia prokonstytucyjna. Uwzględniająca zasadę 
proporcjonalności, wzmacnia wyżej przedstawiony aspekt stosowania przepisów art. 190 ust. 
1 pkt 2a Ordynacji w zw. Art. 25b ust.1 ustawy o samorządzie powiatowym. O potencjalnie  
korupcyjnym wykorzystywaniu mienia jednostki samorządowej przez radnego można mówić 
wtedy, gdy radny, uczestnicząc w pracach organów właściwej jednostki samorządu, może 
wpływać na treść uchwał i decyzji podejmowanych przez te organy w prowadzonej 
działalności gospodarczej  bądź zarządzaniu taką działalnością(Wyrok Naczelnego Sądu 
Administracyjnego z dnia 22 stycznia 2013r. II OSK 2864/12). Stosując zatem przepisy, w 
każdej sprawie należy uwzględnić okoliczności obiektywne  związane z naruszeniem przez 
radnego zakazu z art. 25b ust.1 ustawy o samorządzie powiatowym, w szczególności w 
sposób, stopień i czas trwania tego naruszenia, celem rozważenia czy skutek w postaci 
stwierdzenia wygaśnięcia mandatu radnego, jak i wyborców, jest w danym przypadku 
proporcjonalny do celów, którym służą nakazy i zakazy nakładane na radnych (Wyrok 
Naczelnego Administracyjnego z dnia 20 grudnia grudnia 2012r., II OSK 2818/12).  
Podkreślenia jeszcze wymaga to, że przepis art. 25b ust. 1 u s.p. Stanowi ustawową gwarancję 
realizacji zaufania społecznego. Eliminuje bowiem sytuacje, gdy mienie komunalne powiatu 
mogłoby zostać przez radnych wykorzystywane na uprzywilejowanych zasadach. Nikt nie jest 
ograniczony w prowadzeniu działalności gospodarczej z wykorzystaniem mienia 
komunalnego, ani w byciu pełnomocnikiem czy przedstawicielem podmiotu prowadzącego 
taka działalność, jednak w świetle obowiązujących przepisów nie może takiej działalności 
łączyć ze sprawowaniem mandatu radnego. Wbrew twierdzeniom radnego, na skutek powyżej 
opisanych okoliczności, w świetle powołanych przepisów i orzecznictwa Rada Powiatu 
Wałbrzyskiego winna podjąć czynności mające na celu wygaszenie mandatu radnego poprzez 
podjęcie stosowanej uchwały, o co Zarząd wnioskuje”.  
Radny Marek Tarnacki powiedział, że nieprawdą jest, że zostały jemu kiedykolwiek 
okazane granice z droga powiatową. Nigdy takich czynności nie przeprowadzono, a jedynie 
poinformowano go pismem z dnia 29 stycznia 2016 roku, że taka granica została wyznaczona. 
Powiedział, że w następstwie przesunął to ogrodzenie.  Dodał, że wcześniej dokonywał 
przestawienia wskazanego ogrodzenia na granicy zachodniej, ponieważ został w tej części 
wywłaszczony z gruntu.  Przesunięcia ogrodzenia dokonał na odległości 2 km, nie zaś 60 – 
jak to twierdzi Zarząd.      Radny powiedział, że granica z drogą powiatową ma długość 1600 
m, zatem zajęcie działki o powierzchni 2000 m- jak się radnemu zarzuca, tj. odległość ok 1,5 
m od pasa drogi, którą jakoby zajął radny, można uznać za błąd  geodezyjny. Radny 
wyjaśniał, że od początku nie ma tam oznaczeń granicznych, a  właściciele, którzy wcześniej 
użytkowali ten teren również nie mieli  możliwości stwierdzenia, że taka granica istnieje. 
Dodał, że dysponuje ortofotomapami, gdzie widnieje zdjęcie terenu, na który nałożona jest 
siatka geodezyjna. Z tych ortofotomap, które radny, jak mówił, co roku otrzymuje z Agencji 
Restrukturyzacji  i Modernizacji Rolnictwa, nie wynika, że jego ogrodzenie stało w złym 
miejscu.  Wyraził opinię, że mając na celu dokonanie takiej oceny należy skorzystać z usług 
geodety, jednak z uwagi na fakt, że radny nie miał takiej świadomości – i nikt z poprzednich 
użytkowników,  nie zabiegał o to, aby taką ocenę uzyskać. Powiedział, że w chwili, gdy 
Zarząd Powiatu wszedł w posiadanie wiedzy, że ta granica przebiega inaczej,  to powinien był 
radnego o tym poinformować. Taką też informację radny otrzymał dnia 29 stycznia 2016r. i w 
ciągu 1,5 godziny przestawił przedmiotowe ogrodzenie.  Samo dokonanie tej czynności w tak 
krótkim czasie jednoznacznie wskazuje, że nie jest to obiekt budowlany, a jedynie stanowi 
ono tzw. konstrukcję przenośną – pastuch elektryczny.  Uwypuklił fakt, że nigdy nie 
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dzierżawił żadnego terenu. Dodał, że w okolicznościach przytoczonych przez Członka 
Zarządu Mirosława Potapowicza, co do wykorzystania tego gruntu poprzez wykorzystywanie 
swojej pozycji  do korzystania z mienia powiatu,  radny określił jako absurdalny, dodając, że 
jest to ogromne nadużycie. Nadmienił, że wzdłuż przydrożnego rowu – o którym mowa jako 
o mieniu powiatu wałbrzyskiego - rosną pokrzywy.   Żeby ocenić kwestie wykorzystywania 
mienia należy wziąć pod uwagę okoliczności  obiektywne, sposób stopień i czas użytkowania. 
Dodał, że okoliczności te bezspornie świadczą na korzyść radnego. Zwrócił się następnie do 
radnych o rozsądek przy rozpatrywaniu omawianej sprawy.   

Przewodnicząca Rady Powiatu Wałbrzyskiego Dorota Piotrzkowska poprosiła o opinie 
komisji. 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Rozwoju Powiatu Józef Piksa przedstawił pozytywną 
opinię do omawianego projektu uchwały. 

Przewodnicząca Komisji Oświaty, Polityki Społecznej i Promocji Powiatu Grażyna 
Owczarek przedstawiła pozytywną opinię do ww. projektu uchwały.  
Przewodnicząca Rady Powiatu Wałbrzyskiego Dorota Piotrzkowska otworzyła dyskusję. 
Radny Grzegorz Walczak zwrócił się do Zarządu Powiatu z pytaniem czy Zarząd Powiatu 
posiada wiedzę jakiej wielkości była korzyść majątkowa osiągnięta przez radnego, o której 
mowa była w stanowisku Zarządu Powiatu. Zapytał ponadto o hipotetyczną sytuację, gdzie 
gdyby radny postawił rusztowanie przy budynku na chodniku, będącym w pasie drogi 
powiatowej, to czy Zarząd również złoży wniosek o pozbawienie radnego mandatu z tego 
tytułu, albowiem radny czerpałby z tego korzyści.  Dodał, że wszyscy, którzy posiadają 
jakiekolwiek grunty, i które były im okazywane geodezyjnie wiedzą, że na terenie kraju 
występuje w tym zakresie powszechny problem. Według radnego wskazane 1,5 m, to błąd 
pomiaru. Zaapelował do Zarządu Powiatu o wycofanie się z podjętej decyzji i o rozwagę.  
Członek Zarządu Powiatu Mirosław Potapowicz w odniesieniu do słów radnego 
powiedział, że Zarząd nie posiada wiedzy na temat uzyskanej przez radnego korzyści 
majątkowej.  Następnie zwrócił się do radnego Grzegorza Walczaka i zapewnił, że w sytuacji, 
gdy będzie on zajmował mienie powiatu – przez dłuższy czas - wówczas  członek zarządu 
osobiście „zajmie się ściganiem radnego” z tytułu zajmowania mienia powiatu na prowadzoną 
przez siebie działalność gospodarczą. 
Radny Grzegorz Walczak wyraził wątpliwości odnośnie zarzutów skierowanych przez 
Zarząd Powiatu wobec radnego, w którym podnosi się, że radny Marek Tarnacki uzyskuje 
korzyści majątkowe, gdzie tymczasem członek zarządu nie ma na ten temat wiedzy. 
Powiedział ponadto, że wyznaczone standardy powinny być dla wszystkich jednakowe.  
Członek Zarządu Powiatu Mirosław Potapowicz przypomniał, że każde zajęcie pasa 
drogowego, niezależnie od tego na jakiej ono jest odległości, jest naruszeniem prawa. 
Radny Kamil Orpel  zwrócił uwagę na obecną sytuację, w której radni wezmą udział poprzez 
wzięcie udziału w głosowaniu nad wygaśnięciem mandatu radnego, który został wybrany 
przez społeczeństwo, aby reprezentować interesy społeczności lokalnej. Jednym z powodów 
wygaszenia mandatu radnego jest prowadzenie przez niego działalności gospodarczej. Dodał, 
że informacje przekazywane przez zarząd powiatu i wyjaśnienia przekazane przez radnego 
Marka Tarnackiego są sobie sprzeczne i tym samym niejasne. Mając na uwadze powyższe 
powiedział, że w tej sytuacji, gdzie radni nie posiadają mocnych dowodów, brak jest podstaw 
do tego, aby móc podjąć decyzję o wygaśnięciu mandatu radnemu. Według radnego 
obserwuje się sytuację, gdzie w momencie kiedy radny wystąpił z koalicji z zarządem 
powiatu wałbrzyskiego, nastąpił zmasowany atak medialny na radnego, łącznie ze złożeniem 
uchwały w sprawie pozbawienia Pana Marka Tarnackiego mandatu radnego. Następnie 
zwrócił się do radnego Marka Tarnackiego oraz do zarządu powiatu oraz do radcy prawnego 
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z pytaniami dotyczącymi ewentualnego złamania prawa związanego z prowadzeniem 
działalności gospodarczej na mieniu powiatu:  

1. Czy radny Marek Tarnacki posiada umowę dzierżawy lub jakikolwiek inny tytuł do 
wskazanej działki powiatowej, na której, według zarządu,  radny mógł prowadzić 
działalność gospodarczą? 

2. Zwrócił się do radnego Marka Tarnackiego i zapytał czy w sposób świadomy radny 
postawił ogrodzenie, o którym mowa, w pasie drogowym, na terenie działki powiatu 
wałbrzyskiego. 

3. Jeżeli więc radny nie był świadomy, że płot nie leżał w części należącej do powiatu 
wałbrzyskiego, to co radny zrobił w chwili  powzięcia takiej informacji i kiedy to 
było? 

4. Skierował zapytanie do radcy prawnego cyt. „w przypadku, gdy dana osoba nie 
posiada tytułu własności do danej ziemi, w przypadku gdy okazuje się, że użytkuje go 
w sposób nieświadomy, w przypadku gdy powzięła taką informację, że „pastuch 
elektryczny” wkracza na nieswoją działkę, niezwłocznie ten płot przestawia to, czy 
dowodem formalno – prawnym na prowadzenie działalności gospodarczej na jakimś 
mieniu jest miejsce położenia płotu lub inne formy ogrodzenia.” Radny poddał pod 
wątpliwość, czy miejsce położenie płotu jest dowodem na prowadzenie działalności 
gospodarczej.  

 
Ad 1  
Wicestarosta Powiatu Wałbrzyskiego Krzysztof Kwiatkowski powiedział z przedłożonych 
dokumentów wynika, że radny zajmował wskazany teren bez umowy.  
Ad 2 
Radny Marek Tarnacki powiedział, że de facto nie stawiał ww. ogrodzenia, ponieważ 
przejął je od poprzednich właścicieli, którzy również użytkowali ten grunt. Dodał, ze jego 
działania ograniczały się jedynie do działań konserwacyjnych, tj. linki, którą zrywały 
zwierzęta i poprawienia słupków, które się przewróciły przez zwierzęta. Zaznaczył, że 
postawił świadomie ogrodzenia, gdyż pas, o którego zajęciu mowa przebiega w graniach 
rowu, w którym rosły chwasty i pokrzywy. To nie jest działka, którą można zająć. Dodał, że 
nie miał też wiedzy o popełnieniu wcześniej błędu geodezyjnego, aż do dnia 29 stycznia 
2016r., o którym to Zarząd poinformował radnego.  
Ad 3 
Radny Marek Tarnacki powtórzył, że pismem z dnia 29 stycznia br. został poinformowany, 
że nastąpiło rozgraniczenie oraz, że radny zajmuje część działki powiatowej. Dodał, że tego 
samego dnia, niezwłocznie,  porozumiał się z osobą, która pewien fragment działki dzierżawi 
radnemu i udali się na wspomniany teren. Powiedział, że zastali tam umieszczone słupki 
wskazujące teren tego rozgraniczenia.  Wówczas, jeszcze tego samego dnia, radny dokonał 
przesunięcia ogrodzenia, co trwało 15, godziny. Radny zaznaczył jednak, że część wcześniej 
umieszczonych słupków stała już na terenie nowej granicy, której przebieg nie jest regularny, 
dlatego tylko część słupków wymagała przestawienia przez radnego.  
Ad 4  
Radca Prawny Ewa Kwiatkowska wyjaśniła, że orzecznictwo w tej sprawie jest 
zróżnicowane. Jest to kwestia „ocenna” kiedy dany radny, korzysta z mienia jednostki 
samorządu terytorialnego gminy, powiatu czy województwa. W tym konkretnym przypadku, 
dotyczy to radnego, który wszedł w mienie powiatu stawiając ogrodzenie. Opieramy się na 
dokumentach, które Zarząd zgromadził przedstawiając mapy i wyliczenia dotyczące 
zajmowanej powierzchni. Trudno jest ocenić, czy w danym miejscu był to kawałek 30 cm, a 
w innym 4 metrowy. Podkreśliła również, że każdy radny powinien w sposób szczególny  
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dbać o swoje interesy, aby nigdy nie narazić się na stawianie zarzutów,  jak w tym przypadku, 
czy korzysta się z mienia powiatu czy też nie. Radni mogą zająć stanowisko tylko na 
podstawie zgromadzonych dokumentów. Przesłanki opisane w dokumentacji wskazują, że 
radny prowadzi działalność rolniczą, która jest działalnością gospodarczą. Trudno jest radnym 
ocenić w jaki sposób była prowadzona ta działalność, jednak była ona prowadzona. Odnosząc 
się do pytania, czy radny Marek Tarnacki dzierżawił ten sporny kawałek Pani Ewa 
Kwiatkowska wyjaśniła, „że gorszą rzeczą jest zajęcie czegoś bez zezwolenia”. Można się 
jedynie zastanawiać, czy radny dochował należytej staranności, aby rada mogła 
jednoznacznie stwierdzić, że radny prowadząc działalność gospodarczą nie wszedł w 
czyjekolwiek mienie. Podkreśliła, że każdy też ma świadomość przy czyjej drodze prowadzi 
dzielność gospodarczą.  
Członek Zarządu Mirosław Potapowicz wspomniał, że jakiekolwiek działanie świadome 
czy nieświadome niesie za sobą skutki odpowiedzialności prawnej. Nie ma znaczenia, czy 
ktoś posiadał taką wiedzę, czy też nie odpowiedzialność ponosi w obu przypadkach. Zarząd 
przedstawiając propozycje tej uchwały oparł się na dokumentach.  
Radny Józef Piksa stwierdził, że obowiązkiem Rady jest podjęcie stosownej uchwały w 
sprawie wygaśnięcia mandatu, ponieważ w myśl art. 25b ustawy o samorządzie powiatowym 
dowiedzieliśmy się o faktycznym prowadzeniu działalności gospodarczej na mieniu powiatu. 
Jak podkreślił,  nie istotnym jest jakie były motywy prowadzonej działalności. Art. 383 
Kodeksu wyborczego wskazuje konsekwencje naruszenia zakazu wykonywania działalności 
gospodarczej z wykorzystanie mienia powiatu. Jeżeli rada powzięła taka informację, że został 
naruszony art. 25b ustawy o samorządzie powiatowym to obowiązkiem Rady jest  podjęcie 
takiej uchwały.  
Wspomniał, że radnemu przysługuje prawo do zaskarżenia tej uchwały do wojewody i jest 
radnym do momentu ukazania się orzeczenia Naczelnego Sądu Administracyjnego o tym, że 
ten mandat został wygaszony.  
Radny Grzegorz Walczak podkreślił, że w żadnych dokumentach nikt nie dowiódł, że  
radny (na tym 1,5 do 2 m szerokości ziemi wzdłuż pasa drogowego) prowadził działalność 
gospodarczą. Powołując się na wypowiedź radcy prawnego podkreślił, że orzecznictwo w tej 
sprawie   jest niejednoznaczne. Radny przypomniał, że w złożonym przez Zarząd wniosku nie 
zostało wskazane, czy ta działalność gospodarcza trwała tam, czy Pan Marek Tarnacki 
uzyskał korzyści na tej działalności gospodarczej. Biorąc pod uwagę wymienione aspekty 
radny podkreślił, że radzie mającej do dyspozycji tak niejednoznaczne kryteria (zasoby)  
trudno będzie  podjąć tak ważną decyzję o pozbawieniu mandatu radnego. Wspomniał 
również, że Pan Marek Tarnacki zgodnie z posiadanymi mapami był przeświadczony, że nie 
wszedł w pas drogi, a po okazaniu granic natychmiast dokonał przeniesienia ogrodzenia.  
Radny Józef Piksa wspomniał, że na posiadanej  przez radnego Stanisława Janora 
ortofotomapie  widoczny jest pas drogowy przy drodze powiatowej.  
Radna Ewa Woźniak podkreśliła, że obowiązkiem Rady jest dbanie o dobro całej 
społeczności powiatu wałbrzyskiego. Z niezrozumieniem odniosła się do tak krytycznej 
postawy radnego Józefa Piksy, wobec którego wystosowano w 2014 roku niesprawdzone 
zarzuty.  
Radny Kamil Orpel  odnosząc się do wypowiedzi Pana Józefa Piksy stwierdził, że rada nie 
posiada jednoznacznych dowodów że na tym spornym odcinku jest prowadzona działalność 
gospodarcza. Radny Marek Tarnacki nie posiada, ani aktu własności tego kawałka ziemi, ani 
nie ma umowy dzierżawy i nie ma żadnych dowodów na to że tam się coś działo. Obowiązek 
podjęcia uchwały, o którym mówi Józef Piksa jest obligatoryjny wówczas gdy to wojewoda 
zwróci się do rady o podjęcie stosownej uchwały wobec niepodważalnych zdarzeń.  
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Ten przykład jest inny gdyż wynika z własnej inicjatywy Zarządu. Na koniec stwierdził, że 
„nie chciałby działać w takiej radzie, w której jedno słowo krytyki w stosunku do powiatu 
powoduje złożenie wniosku o pozbawienie mandatu radnego.”  
Członek Zarządu Mirosław Potapowicz  złożył wniosek o zamknięcie dyskusji w tym 
punkcie.  
Radca Prawny Ewa Kwiatkowska poinformowała, że radny powinien się bezwzględnie 
powstrzymać od głosowania.   Podała przykłady wyroków sądu, które wskazywały,  że przy 
zajściu okoliczności interesu prawnego, a z taki mamy tu do czynienia, radny nie może brać 
udziału w głosowaniu.  
Radny Marek Tarnacki  odnosząc się do sytuacji z poprzedniego głosowania, zapytał, czy 
radny Arkadiusz Mucha głosował we własnej sprawie. Po otrzymaniu potwierdzającej 
informacji postanowił, że również będzie brał udział w głosowaniu.  
Po zamknięciu dyskusji Przewodnicząca Rady przystąpiła do przeprowadzenia głosowania w  
wyniku którego: 4 za, 11 przeciw, 2 wstrzymujących się – 17 radnych obecnych na sali, Rada 
Powiatu Wałbrzyskiego nie podjęła uchwały w sprawie wygaśnięcia mandatu radnego 
Marka Tarnackiego.  
Radny Marek Tarnacki  podziękował za rozważne potraktowanie przedmiotowej sprawy. 
 
Ad 23 
Przewodnicząca Rady Powiatu Wałbrzyskiego Dorota Piotrzkowska przedstawiła 
„ Sprawozdanie z działalności  Komisji Bezpieczeństwa i Porządku Publicznego przy 
Staroście za 2015 rok” (stanowi załącznik Nr 23 do protokołu). Następnie otworzyła dyskusję. 
Wicestarosta Powiatu Wałbrzyskiego Krzysztof Kwiatkowski Radny Marek Tarnacki opuścili 
salę obrad (15 radnych obecnych). 
Uwag nie zgłoszono. 
Sprawozdanie zostało przyjęte jednogłośnie (15 radnych obecnych). 
 
Ad 24 
Przewodnicząca Rady Powiatu Wałbrzyskiego Dorota Piotrzkowska przedstawiła 
„Sprawozdanie z wysokości średnich wynagrodzeń nauczycieli na poszczególnych stopniach 
awansu zawodowego w szkołach prowadzonych przez jednostkę samorządu terytorialnego” 
(stanowi załącznik Nr 24 do protokołu). Następnie otworzyła dyskusję. 
Wiceprzewodniczący Rady Powiatu Wałbrzyskiego Krzysztof Krajewski opuścił salę                     
(14 radnych obecnych). 
Uwag nie zgłoszono. 
Sprawozdanie zostało przyjęte jednogłośnie (14 radnych obecnych). 
Ad 25 
Przewodniczący Komisji Rewizyjnej Andrzej Lipi ński przedstawił „Roczne sprawozdanie 
Komisji Rewizyjnej z kontroli przeprowadzonych w 2015 roku” (stanowi załącznik Nr 25 do 
protokołu). 
Przewodnicząca Rady Powiatu Wałbrzyskiego Dorota Piotrzkowska  otworzyła dyskusję. 
Uwag nie zgłoszono. 
Sprawozdanie zostało przyjęte w wyniku głosowania : 13 za, 0 przeciw, 1 wstrzymujący się                     
(14 radnych obecnych). 
 
Ad 26 
Przewodniczący komisji Budżetu i Rozwoju Powiatu Józef Piksa przedstawił przedstawił 
„Sprawozdanie z prac Komisji Budżetu i Rozwoju Powiatu  za 2015 rok” (stanowi załącznik 
Nr 26 do protokołu).  
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Wiceprzewodniczący Rady Powiatu Wałbrzyskiego Krzysztof Krajewski wrócił na salę obrad              
(15 radnych obecnych). 
Przewodnicząca Rady Powiatu Wałbrzyskiego Dorota Piotrzkowska otworzyła dyskusję. 
Uwag nie zgłoszono. 
Sprawozdanie zostało przyjęte jednogłośnie (15 radnych obecnych). 
 
Ad 27 
Przewodnicząca Komisji Oświaty, Polityki Społecznej i Promocji Powiatu Grażyna 
Owczarek przedstawiła „ Sprawozdanie z prac Komisji Oświaty, Polityki Społecznej i 
Promocji Powiatu za 2015 rok” (stanowi załącznik  Nr 27 do protokołu). 
Przewodnicząca Rady Powiatu Wałbrzyskiego Dorota Piotrzkowska otworzyła dyskusję. 
Uwag nie zgłoszono. 
Sprawozdanie zostało przyjęte jednogłośnie (15 radnych obecnych). 
 
Ad 28 
Przewodnicząca Rady Powiatu Wałbrzyskiego Dorota Piotrzkowska przedstawiła 
Sprawozdanie z prac Rady Powiatu Wałbrzyskiego za 2015 rok (stanowi załącznik Nr 28 do 
protokołu). Następnie otworzyła dyskusję. 
Uwag nie zgłoszono. 
Sprawozdanie zostało przyjęte jednogłośnie (15 radnych obecnych). 
 
Ad 29 
Przewodnicząca Rady Powiatu Wałbrzyskiego Dorota Piotrzkowska poinformowała, że                
w okresie między sesjami wpłynęła jedna interpelacja Jarosława Buzarewicza oraz siedem 
zapytań, które złożyli: dwa Andrzej Lipiński, trzy Grzegorz Walczak i dwa Kamil Orpel. 
Następnie otworzyła dyskusję. 
Radny Jarosław Buzarewicz zapytał czy w związku z jego zapytaniem o kwalifikacje 
posiadane przez Pana Piotra Zimnickiego, aby zostać  Pełnomocnikiem ds. przeciwdziałania 
dyskryminacji i mobbingowi w Starostwem Powiatowym w Wałbrzychu oraz dlaczego i w 
jakich okolicznościach został powołany, może w tej kwestii wypowiedzieć się osobiście Pan 
Piotr Zimnicki w bieżącym puncie niniejszych obrad. 
Starosta Wałbrzyski Jacek Cichura odpowiedział, że nie widzi konieczności, aby na zadane 
pytanie musiał osobiście odpowiadać Pan Zimnicki.  
Radny Kamil Orpel odniósł się do prac Powiatowej Rady Rynku Pracy, której to 
przedkładane są do zaopiniowania dokumenty m.in. związane z podziałem środków, będące 
w dyspozycji PUP w Wałbrzychu na rożne zadania, w tym na roboty publiczne. Zapytał czy 
prawdą jest, że zaopiniowana przez Radę Rynku Pracy propozycja podziału środków 
pomiędzy poszczególne gminy oraz powiat wałbrzyski nie została przyjęta przez starostę 
wałbrzyskiego, w związku z czym została wydana inna decyzja co do podziału środków 
finansowych na roboty publiczne. Poprosił o uzasadnienie zmiany decyzji Rady Rynku Pracy 
w sprawie podziału środków na roboty publiczne: „dlaczego starosta zmienił decyzję i czym 
się kierował stosując dany podział”. Przypomniał, że w latach ubiegłych został wypracowany 
kompromis i zasada, że środki finansowe na roboty publiczne dzielone są na gminy 
proporcjonalnie do liczby bezrobotnych, którzy na dany czas, w danej gminie, występują. 
Powiedział, że zmiana decyzji przez starostę powoduje, że ta część środków jest 
nieproporcjonalnie przydzielona na poszczególne gminy. Jako przykład wskazał gminy: 
Jedlina-Zdrój, Boguszów-Gorce,  Mieroszów, Głuszyca, które otrzymały nieproporcjonalnie 
mniej środków. Adekwatnie np. gminy: Czarny Bór, Walim mają nieproporcjonalnie więcej 
środków finansowych przydzielonych na roboty publiczne. Przypomniał, że zaplanowano 
środki, pozwalające na zatrudnienie 9 osób przez powiat wałbrzyski i zapytał gdzie starosta 



26 
 

planuje skierować te osoby zatrudnione w ramach robót publicznych i na jakiego rodzaju 
prace. Następnie poprosił o udzielenie pisemnej odpowiedzi dotyczącej  zastosowanych 
kryteriów i wyliczeń, jeżeli chodzi o podział środków, które ostatecznie zostały przyjęte przez 
starostę wbrew Radzie Rynku Pracy.  
Starosta Wałbrzyski Jacek Cichura w odniesieniu do propozycji podziału środków na 
roboty publiczne  powiedział, że zanim zmienił  decyzję, wszystkim członkom Rady Rynku 
Pracy przedstawił szeroką argumentację. Przypomniał ponadto, że stopień bezrobocia, 
zarówno w gminie Wałbrzych, jak i na terenie powiatu wałbrzyskiego, znacznie się 
zmniejszył. Powiedział, że niezależnie od parametrów, nie wszystkie gminy wykorzystały 
środki na roboty publiczne. Ten czynnik zatem był jednym z wiodących, które wpłynęły na 
zmianę decyzji starosty o podziale środków. Dodał, że zgodnie ze zmianą przepisów prawa, 
jednostki samorządu terytorialnego mogą brać udział w podziale przyznawanych środków 
publicznych dla powiatów. Zapewnił, że środki na roboty publiczne będą służyć 
mieszkańcom powiatu wałbrzyskiego.  
Radny Arkadiusz Mucha zapytał na jakim etapie znajduje się kwestia dofinansowania 
działalności Wałbrzyskiego Wodnego Ochotniczego Pogotowia Ratunkowego, który to 
wnioskował o kwotę    20 000 zł.   
Członek Zarządu Mirosław Potapowicz zapewnił, że Zarząd Powiatu podejmuje w tej 
kwestii stosowne działania.  
 
Ad 30 
Radny Arkadiusz Mucha opuścił salę obrad (15 radnych obecnych). 
Przewodnicząca Rady Powiatu Wałbrzyskiego Dorota Piotrzkowska poinformowała, że 
w okresie między sesjami wpłynęło 6 wniosków trzy wnioski złożyła Pani Grażyny 
Owczarek,  jeden wniosek Pani Ewy Woźniak,  jeden wniosek Pan Stanisław Janor, jeden 
Krzysztof Kwiatkowski.   
Powiedziała ponadto, że:  

- Wpłynęło oświadczenie Rady Miejskiej Mieroszowa skierowane do Rady Powiatu 
Wałbrzyskiego, którego treść odczytała (pismo stanowi załącznik Nr 29 do protokołu). 
W związku z treścią oświadczenia zaproponowała przekazanie tego pisma do Zarządu, 
formułując wniosek następującej treści:  
„Rada wnioskuje do Zarządu Powiatu Wałbrzyskiego o przygotowanie informacji  w 
sprawie prowadzonych działań w zakresie przekazania Gminie Mieroszów dróg 
powiatowych: 3364D Kowalowa – Sokołowsko oraz 3383D Mieroszów – Nowe Siodło 
oraz przedstawienie stanowiska Zarządu w tej sprawie”. 
Ww. wniosek został podjęty w wyniku głosowania: 15 za, 0 przeciw, 0 
wstrzymujących się (15 radnych obecnych).  

- Wpłynęła skarga radnego Marka Tarnackiego na działania Zarządu Powiatu 
Wałbrzyskiego. Poinformowała, że dokument ten przekazuje do rozpatrzenia na 
Komisję Rewizyjną. Zwróciła się do Komisji Rewizyjnej, aby ta przygotowała opinię 
do skargi oraz skierowała ją do Biura Rady do 15 marca 2016 roku (skarga Radnego 
Marka Tarnackiego stanowi załącznik N 30 do protokołu).   

- Złożono pismo w sprawie wskazania przedstawicieli Rady do udziału w pracach 
Zespołu ds. Wyboru Projektów. Na ostatnim posiedzeniu Komisji zaproponowano 
Pana Jarosława Buzarewicza oraz Pana Leonarda Górskiego do prac w tym zespole. 
W związku z powyższym pismo w tej sprawie przekazała na ręce Wicestarosty 
Wałbrzyskiego Krzysztofa Kwiatkowskiego.  

 
Wiceprzewodniczący Rady Powiatu Wałbrzyskiego Stanisław Janor przypomniał, że na 
minionym wspólnym posiedzeniu komisji poruszona została sprawa związana ze wsparciem 
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finansowym, które można by udzielić ofiarom pożaru z Gminy Czarny Bór. Zwrócił się do 
radnych o pomoc dla pogorzelców.  
Radca Prawny Ewa Kwiatkowska wyjaśniła, że niedopuszczalna formą jest organizowanie 
tzw. zbiórki bezpośredniej bez jakiegokolwiek potwierdzenia. Wspomniała, że jedną z form 
może być kierowanie środki przez wybrane stowarzyszenie.  
Radny Andrzej Lipi ński zwrócił się do przewodniczącej rady, aby terminy sesji rady zostały 
usystematyzowane oraz sesje rady odbywały się co najmniej raz w miesiącu.  
 
Ad 31 
W związku z wyczerpaniem porządku obrad Przewodnicząca Rady Powiatu Wałbrzyskiego 
Dorota Piotrzkowska. Na tym protokół zakończono. 

 
Integralną część protokołu stanowi nagranie przechowywane na nośniku CD.  

 
 
      Przewodnicząca Rady Powiatu Wałbrzyskiego 
         /-/ 
               Dorota Piotrzkowska  
 
 
 
Protokół sporządziła: 
Anna Gromniak 
Violetta Muszyńska 
 
 

 
Załączniki do niniejszego protokołu dostępne są w Biurze Rady 


